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فلسفه حجاب، تکریم جایگاه مترقی زن در 
جامعه است 
* مهدی عرب صادق

معاون سیاسی حزب موتلفه اسلامی
امروز فرصت طلبان اسم رمز مهسا امینی را برای فساد و آشوب می خواهند و برای این 
جماعت بی دین و بی انصاف ، فوت این هموطن ارزش بیشتری از زنده بودن و نجات از 

مرگ دارد، چرا که آنها را به سرمنزل اهداف و اغراض سیاسی خصمانه شان می رساند.
به خانواده خانم مهســا امینی صمیمانه تســلیت می گوییم و از این اتفاق برای یک 

هموطنمان و یک انسان عمیقا متأثر هستیم.
حساب مردم از مغرضین، منافقین و معاندین که همواره از سوار بر مشکلات و دغدغه 
های مردم برای رسیدن به اغراض سیاسی بوده اند جداست لکن باید در این سنگر مهم 
ضمن همراهی با مردم در جامعه با سلاح جهاد تبیین در کنار مردم بود و با دشمن نرم 

جامعه که افکار و عقاید اسلامی آن ها را نشانه رفته است به جنگ خصم رفت.
امروز فرصت طلبان اسم رمز مهسا امینی را برای فساد و آشوب می خواهند و برای این 
جماعت بی دین و بی انصاف ، فوت این هموطن ارزش بیشتری از زنده بودن و نجات از 

مرگ دارد، چرا که آنها را به سرمنزل اهداف و اغراض سیاسی خصمانه شان می رساند.
این ها بازی رســانه ای نامبارک و شومی را علیه اعتقادات ملت و آنهم هدفمند در روز 
اربعین شــروع کردند و رسانه های فارســی بلد غربی در داخل و خارج از مرزها تلاش 
نمودند، تا راهپیمایی میلیونی و با شکوه جهان اسلام را در روز اربعین به حاشیه ببزند 
چرا که می دانند پرچم مشکی اربعین با چادر مشکی حجاب و عفاف و جایگاه کرامت 

زن برافراشته است.
امروز مقصر اصلی فوت غم انگیز خانم مهســا امینی، نفوذی هایی هستند که با اهداف 
سیاســی و خصمانه براندازی بر اسلام زدایی از فرهنگ مردم ایران می کوشند و رسانه 
هایی اســت که با زر و تزویر در اختیار گرفته اند تا از حواشی حوادث غم انگیز مردم را 

فرصت برای خود خلق کنند.
از مسئولین فرهنگی و امنیتی کشور می خواهیم پرونده خانم مهسا امینی را با جدیت 
پیگیری کنند و با شــفافیت همه حقایق را به مردم بگویند و نه تنها برخورد شــدید 
با مقصران احتمالی این حادثه دلخــراش، بلکه با جدیت در رفع دغدغه های مردم در 
موضوع گشت ارشاد بکوشند، اشتباهات در این زمینه مسئله ناموس است و نباید مردم 

را در مقابل مردم قرار دهیم.
مردم از برخورد قهری با مســئله حجاب گلایه دارند، مردم را به بی حجاب و با حجاب 
تقسیم نکنیم، مردم جدیت گشت ارشاد را در برخورد با فساد و در همه ابعاد از مالی و 
سیاسی ضروری میدانند و برخی معتقدند مبارزه با فساد و گرانی به حاشیه رفته است.

افکار عمومی از تعارض ها و تناقض ها و تسامح ها گلایه دارند.
در مســئله اعتقادات، نهادهای فرهنگی متناسب به جنگ ترکیبی و نرم دشمن هوشیار و 
بهنگام نبوده اند و عرف پیشتر از اعتقاد است و این شده که مردم احساس می کنند حاکمیت 
به حریم شخصی آن ها وارد شده است ونباید قبل از تبیین کلیت هنجارهای اجتماعی و 

اسلامی بر آن ها سخت گرفته شود و با برخوردهای قهری آن ها را از خود برانیم.
اصل در نظام اســلامی و قانون اساســی مردم هستند و حتما چارچوب ولایت پذیری 
راستین موقعی تحقق می یابد که مردم را به کمال برسند و این در سایه انتخاب و آگاهی 
دهی در انتخاب است، گرچه گشت ارشاد قانونی است ولی مردم را به کمال نمی رساند.

قرار است انسان جانشین خدا بر روی زمین و خلیفه الله باشد و او باید با حق انتخاب به 
این مقام برسد، برخورد قهری سعادت او را تضمین نمی کند و اتفاقا ای بسا او را از راهی 
که خالق هستی در پیش پایش قرار داده دور کند. امروز دشمنان اسلام در پی القای این 
گزاره هستند که خشونت در اسلام مهسا امینی و مهسا امینی ها را کشته و می کشد، این 
حیله را در کنار مشکلات معیشتی مردم برگ برنده خود می داند، چرا باید ما خودرمان 

زمینه بروز این القائات نادرست باشیم و چرا زمین بازی را در اختیار آنها قرار دهیم.
مغرضین، منافقین و سلطنت طلب ها، با تمام قوای رسانه ای و سیاسی شان در پی این 
هســتند از حجاب و گشت ارشاد به اصل نظام اسلامی برسند و افرادی از جریان های 
سیاســی داخل هم هستند که نقاط درد مردم را که اتفاقا خود آفریده اند را مصادره به 
مطلوب بنمایند پس هوشمندانه عمل شود و این هزینه سازی ها را برای نظام و اسلام 
که قرار است دین رأفت و مهربانی ها باشد و البته هست حذف کنیم تا تصویر و جایگاه 

واقعی زن را در قاب اسلام نشان دهیم.
باید در ماجرای فوت خانم مهســا امینی ابعاد فقهی و حقوقی را مرور کنیم چرا که در 
شرع مقدس اسلام به خاطر حجاب، حق گرفتن جان یک انسان ولو یک ثانیه قبل از حق 
طبیعی که خالق یکتا به او عطا کرده با برخورد قهری ولو چشم بهم زدنی زودتر به کسی 
داده نشده است. تنزل شان زن به برای مرد بودن و زن همسر مرد است خواستگاهش 
در غرب و فرهنگ غربی است ولی در اسلام زن همسر مرد است و مرد هم همسر زن و 
مالکیت زوجیتی یکسویه مطرح نیست، زن دردنیای سرمایه داری کارگر و ابزار سودآوری 
مادی مرد است ولی در اسلام زن خلیفه الله است و زن نمونه در اسلام بانو حضرت زهرای 

مرضیه زهرا)س( است.
بررسی کنیم حتی در پایین ترین رده های اجرایی متولیان حجاب در حاکمیت یادمان 
نرفته باشد که فلسفه حجاب، تکریم جایگاه مترقی زن در جامعه است حال خدشه بر این 
جایگاه معلول از هر علتی باشد آن علت شوم است و نامبارک و باید آن علت اصلاح شود.

وظیفه مسئولین قضایی و امنیتی در این پاسداری باری است سنگین و کوتاهی در آن 
خطایی است نابخشودنی.

شفاف سازی و رسیدگی بموقع موضوع خانم مهسا امینی که فرزند عزیز ایران و ایرانیان است 
تسکینی بر التهاب افکار عمومی جامعه است و این راه شکستن دست های مغرضی است بر 
خاک و فرهنگ مردم عزیز ایران اسلامی که امروز واضح با دهان ناپاکشان می گویند اسم 

رمز مهسا امینی را برای آزادسازی ایران از چنگال اسلام )بگفته یاوه گویان( می خواهیم.
نهادهای فرهنگی و مسئولین امر باید پاسخگوی کوتاهی شان باشند که نتوانستند زیبایی 
اسلام را به همه مردم پاک و نجیب ایشان نشان بدهند و اسلام در برخی اذهان برخورد 

قهری تداعی شده است.

سفر نانسی پلوسی به ارمنستان؛

معمایی بزرگ برای مسکو و باکو و فرصتی برای تهران!
همزمــان با تنش هــای فزاینــده میان 
ارمنســتان و جمهــوری آذربایجان در 
منطقــه قفقاز و مرز های شــمالی ایران، 
نانسی پلوسی، رئیس مجلس نمایندگان 
آمریکا به ایروان، پایتخت ارمنستان سفر 
و با مقامات این کشور دیدار و رایزنی کرد.

سفری که بازتاب و واکنش های متعددی 
به همراه داشته و بازیگران اصلی منطقه 
نیز واکنش های متفاوتی نســبت به آن 
بروز داده انــد. در مهم ترین واکنش ها، 
جمهوری آذربایجان این سفر را محکوم 
کرد و به اظهارات پلوسی در رابطه با عدم 

تغییر مرزها واکنش تندی نشان داد. 
بی تردید، ســفر پلوســی به ارمنستان 
تاثیرات زیــادی بر معــادلات بازیگران 
منطقه و از جمله روسیه، ایران، جمهوری 
آذربایجــان و ترکیه خواهد داشــت. در 
همین رابطــه، تابناک، در گفتگو با دکتر 
»حمیدرضا عزیزی«، پژوهشگر بنیاد علم 
و سیاست آلمان، به بررسی ابعاد و زوایای 
مختلف سفر پلوسی به ارمنستان پرداخته 

است.
چه عواملی باعث شد پلوسی به ارمنستان 

سفر کند؟
به نظرم بیش از هر چیز، باید این سفر را 
در راســتای روند تقابلی جدیدی که بین 
شرق و غرب شکل گرفته است، مشخصا 
آمریــکا و اروپا در یک طــرف و چین و 
روسیه در طرف دیگر، ارزیابی کرد. سفر 
پلوســی که در حال حاضر به ارمنستان 
انجام شــده را به نحوی یک نوع امتداد 
سیاســت می دانم که نشانه های آن در 
سفر او به تایوان آشکار شد؛ یعنی در هر 
دو مورد، مهمترین هدف آمریکا، یک نوع 
قدرت نمایی در حوزه های نفوذ ســنتی 
آن دو قدرت شرقی یعنی چین و روسیه 
و از طرف دیگر افزایش فشــار بر این دو 
کشور بوده است، چون می بینیم ارمنستان 
به طور سنتی به عنوان حوزه نفوذ روسیه 
شناخته  می شود و به لحاظ جغرافیایی در 
منطقه ای قــرار گرفته که روس ها به آن 

خارجِِ نزدیک می گویند.
همینطور از بین سه کشور قفقاز جنوبی 
هــم نزدیک تریــن رابطــه را به صورت 
ســنتی با روســیه داشــته اما در اوضاع 
کنونی، روسیه به واسطه بحران اوکراین 
به لحاظ نظامی تحت فشار قرار گرفته و 
از سوی دیگر، روسیه توان نسبی بازیگری 
در مقایســه با بازیگران جدیدتری مثل 
ترکیه و حتی اسرائیل را در قفقاز جنوبی 

از دســت داده است. آمریکا می خواهد از 
این فرصت اســتفاده کرده و ارمنستان را 
از حوزه نفوذ روســیه خارج کند و به این 
ترتیب، هم به لحاظ ژئوپولیتیکی یک نوع 
سیاست مهار روسیه را پیش ببرد و هم به 
لحاظ دیپلماتیک و در عرصه بین المللی، 
نشان دهد که روسیه تا چه اندازه به لحاظ 
توانایی کنترل بــر حوزه نفوذش ضعیف 

شده است.
این سفر هم جنبه ژئوپلیتیک و هم جنبه 
تبلیغاتی و دیپلماتیک خیلی قوی دارد؛ 

پس این جنبه اصلی سفر است. در عین 
حال، اهمیت لابی ارامنه در آمریکا را نباید 
نادیده گرفت. این لابی بسیار قوی است 
و همیشــه قوی بوده و نشان می دهد در 
اوضاع کنونی، ارمنستان تا حد زیادی از 
روسیه ناامید شده است؛ برای اینکه نقش 
موثــری را در پایان دادن به درگیری ها و 
حفظ منافع ارمنستان ایفا کند. به همین 
دلیل به سمت آمریکا متمایل شده است و 
به دلایلی که گفتم، آمریکا هم طبیعتا از 

این موضوع استقبال می کند.
اهمیت سفر برای شخص پلوسی یا 

آمریکا چیست؟
حمیدرضا عزیزی: همانطور که عرض 
شد، از لحاظ فشار وارد کردن بر روسیه، 
اهمیت ژئوپلیتیکی و همینطور دیپلماتیک 
دارد. برای شخص پلوسی به نوعی تاکید 
بر جایگاه خود در قالب ســاختار سیاسی 
آمریکا و بخصوص در سیاســت خارجی 
این کشــور اســت. به یاد ندارم حداقل 
در ســال های گذشــته و یک دهه اخیر، 
رئیس مجلس نمایندگان آمریکا، چنین 
نقش برجســته ای در سیاست خارجی 
آمریکا داشته باشد؛ بنابراین، این موضوع 
می تواند جدا از جنبه های شــخصی ـ که 
ممکن است پلوسی برای خودش در نظر 
داشــته باشــد و خود را یک بازیگر قابل 
توجه در عرصه سیاست آمریکا جلوه دهد 
ـ نشانه ای از یک نوع تقسیم کار در حزب 

دموکرات باشد؛ برای اینکه دستاوردهای 
قابل قبول تر و قابل توجه تری را در عرصه 
سیاســت خارجی برای دولــت بایدن به 
ارمغان آورد، این جنبه هم مهم اســت و 

هم باید به آن توجه شود.
یک نکته در رابطه با بحث تقسیم کار بین 
دموکرات ها این است که باید توجه داشت، 
پلوسی نقشی را ایفا می کند که باید وزیر 
خارجه آمریکا ایفا کند. این نشان دهنده 
این اســت که آمریکا به حساسیت های 

موضوع آگاه  است و نمی خواهد با فرستادن 
چهره های رسمی سیاست خارجی خود به 
جاهایی مثل تایوان یا ارمنستان، واکنش 
بیش از حدی را در طرف مقابل که روسیه 
و چین هستند، برانگیزد؛ اما در عین حال 
می خواهد، این کار را هم انجام داده باشد. 
لذا به رئیس مجلــس نمایندگان، که به 
طور ســنتی در این عرصه نقشی نداشته 
اما الان با توجه به بحث مانور رسانه ای که 
روی او انجام می شود، عملا در قامت یک 
وزیر خارجه ظاهر شده، متوسل می شود.

اهمیت سفر برای ارمنستان
اهمیت سفر برای ارمنستان و مناقشه این 
کشور با آذربایجان چیست؟ ممکن است 
این ســفر معادلات را به نفع ارمنســتان 

تغییر دهد؟
حمیدرضا عزیزی: در رابطه با اهمیتش 
برای ارمنستان، قطعا اهمیت زیادی دارد؛ 
به این دلیل که نماینده یک قدرت بزرگ 
جهانــی یعنی آمریــکا صراحتا از موضع 
ارمنستان دفاع می کند، بر ضرورت تغییر 
ناپذیری مرزها و پایان دادن به درگیری ها 
تاکید و در واقع یک نوع حمایت آشکاری 
را از ارمنســتان در مقابل آذربایجان ابراز 
می کند؛ چیزی که ارمنســتان به شدت 
دنبال آن بود که از روســیه کسب کند و 

نتوانست.
هرچند هنوز زود اســت که در این مورد 
قضاوت کــرد، این می توانــد آغاز نوعی 

چرخــش به غرب در سیاســت خارجی 
ارمنستان باشــد. حال که نقش روسیه 
کمتر شــده، از یک طرف فرانســه و از 
طــرف دیگــر، آمریکا در ایــن عرصه ها 
فعال تر شــدند؛ به همیــن دلیل، ممکن 
است ارمنســتان، چرخش به غرب را در 
سیاست خارجه خود داشته باشد. در این 
مورد که تا چــه حد می تواند روی زمین 
تاثیرگذار باشــد، هنوز دشــوار است که 
بشود با قطعیت نظر داد؛ به این دلیل که 
حمایتی که تا کنون آمریکا نشــان داده، 

حمایت سیاســی بوده و شاید باعث شود 
آذربایجان ارزیابی دوباره ای در سیاســت 
خود انجام دهد و تا زمانی که این حمایت 
سیاسی و دیپلماتیک به حمایت نظامی 
از طرف آمریکا تبدیل نشود، به نظر من، 
در بهترین حالت فقط می تواند برنامه های 
آذربایجان را به تاخیر بیندازد و نمی تواند 
جلوی آن را بگیرد. به همین دلیل هنوز 
در شرایط فعلی، چشــم اندازی بر اینکه 
معادلات را حداقل به شــکل اساسی به 

سمت ارمنستان تغییر دهد، نمی بینم.
نگاه بازیگران منطقه  به این سفر چیست؟ 

روسیه، ترکیه، ایران و خود آذربایجان؟
نگاه  با  رابطــه  در  عزیزی:  حمیدرضا 
بازیگــران منطقه ای، طبیعتاً روســیه با 
حساســیت و با بدبینی این سفر را نگاه 
می کند، چون دلایل و پیامدهای اصلی 
این ســفر به لحاظ معنایی که در رقابت 
قدرت های بزرگ دارد، برای روسیه کاملا 
آشــکار است و اینکه روســیه به واسطه 
درگیری در بحران اوکراین در شــرایطی 
نیست که بخواهد به شکلی که در گذشته 
بر کشــورهای پیرامونی خود فشار وارد 
می کرد، بخواهد جلوی آنها را از چرخش 
به غرب بگیرد. این تناقض عجیبی را در 
سیاست خارجی روسیه ایجاد می کند. اگر 
این اتفاق بیفتد و این روند آمریکاگرایی و 
غرب گرایی در سیاست خارجی ارمنستان 
تثبیت شــود، ممکن است دیگر کشورها 

هم به سمت آن بروند. روسیه در اوکراین با 
هدف جلوگیری از توسعه نفوذ غرب، یک 
عملیات نظامی را آغاز کرد و پیامدهای آن 
در مناطق نزدیک تر، مناطقی که به طور 
سنتی دقیقا در حوزه نفوذ روسیه بودند، 

برای روسیه آشکار شده است.
لذا در صورتی که این روند تثبیت شــود، 
یک معمای ژئوپولیتیکی خیلی عجیبی را 
برای روســیه ایجاد خواهد کرد. در رابطه 
با ایران، اوضاع خیلی جالب است. ایرانی 
که اصولی مخالف توسعه نفوذ آمریکا در 
حوزه پیرامون خودش از خاورمیانه گرفته 
تا آســیای مرکزی و قفقاز و ... است، در 
این مورد خاص شرایطی شکل گرفته که 
منافع ایران و آمریــکا با یکدیگر انطباق 
پیدا می کند. چیزی که امروز در کنفرانس 
مطبوعاتــی پلوســی با همتــای ارمنی 
خودش شاهد بودیم که بر تغییر ناپذیری 
مرزهــا تاکید کرد؛ دقیقــا موضوعی که 
مقامات ایرانی هم بر آن تاکید می کنند؛ 
بنابراین، در اینجا نوعی همسویی جالب 
به وجود آمده اســت. طبیعتــا ایران در 
این موضوع عملا از نقش آمریکا حمایت 
نخواهد کرد، ولــی در صورتی که نقش 
آمریکا بتواند به شــکلی تعریف شود که 
تغییری در معادلات ایجاد کند یا جلوی 
برنامه های آذربایجان را به خصوص برای 
ایجاد کریدور زنگزور و قطع ارتباط زمینی 
ارمنســتان به ایران بگیرد، در آن صورت 
ایران از این موضوع استقبال خواهد کرد.

موضع ترکیه بیشتر در پیوند و در حمایت 
از موضع آذربایجان است و هر دوی این ها 
از این قضیه ناخشنود هستند؛ به این دلیل 
که شــاید انتظار نداشتند آمریکا بخواهد 
این چنین مستقیم و آشکار از ارمنستان 
حمایت کند. در عیــن حال، به نظر من 
آذربایجان را کمی بیشتر به سمت روسیه 
سوق خواهد داد، در حالی که آذربایجان 
هم با یک معما روبه روست؛ آذربایجان در 
شرایط فعلی، از یک طرف دنبال برقراری 
روابط بهتر با غرب است، بخصوص اینکه 
گاز خود را به عنوان جایگزینی برای گاز 
روســیه صادر کند و از طرفی دیگر، اگر 
روند روابط ارمنستان و آمریکا به سطحی 
برسد که آذربایجان نیاز به موازنه سازی 
ببینــد، چاره ای جز همکاری بیشــتر با 
روســیه ندارد. لذا آذربایجان و به تبع آن 
ترکیه هم تــا حد زیادی در این وضعیت 
معماگونه ای قرار گرفتند که شــرایط را 

برایشان پیچیده کرده است.

دیدگاه

چراغ سبز آژانس، برای بستن پرونده ایران
معــاون رییس جمهور و رییس ســازمان انرژی اتمی 
ایــران اظهار کرد: خدمت به مردم و خدمت به این آب 
و خاک جزو توفیقات بزرگ اســت و امیدوارم خداوند 
متعال عنایت کند تا آن چنان که شایسته ملت عزیز و 
شریف ایران است، بتوانیم خدمات رسانی کنیم و آثار آن 
به گونه ای باشــد که تراز کشور و شرایط کیفی زندگی 
مردم را تحت تأثیر قرار دهد و متحول تر از گذشته کند.

محمد اســلامی با بیان این مطلــب در برنامه صف 
اول شبکه خبر درباره دستاوردهای صنعت هسته ای 
در حوزه علمی و پزشــکی گفت: در حوزه سلامت و 
پلاســما درمانی به  تازگی بر روی سه بیمار در تهران 

روند درمانی انجام شد که نتیجه  مثبتی داشت.
وی تصریح کرد: به دنبال این هســتیم تا جوی که 
علیه صنعت هسته ای کشور به راه افتاده تا مسیر ما را 
مسدود کنند را با استفاده از دستاوردهای گوناگون و 

متنوع از بین ببریم.
وی افزود: در حوزه شــرکت های دانش بنیان نیز در 
سازمان انرژی اتمی، مرکزی را برای تعامل پژوهشگران 

و سرمایه گذاران فراهم کرده ایم.
اســلامی گفت: از ۲۰ سال قبل تاکنون شاهد طرح 

روایت های مختلف از سوی صهیونیست ها و غربی ها 
علیه برنامه هســته ای هستیم و طرح اتهاماتی علیه 

صنعت هسته ای ما همچنان ادامه دارد.
رییس ســازمان انرژی اتمی ایران بیــان کرد: از ۲۰ 
سال پیش جریانی علیه صنعت هسته ای کشورمان 
توسط منافقان و به رهبری صهیونیست ها در مسیر 
سازمان های بین المللی مانند شورای امنیت و آژانس 
بین المللی انرژی اتمی آغاز شد که در نهایت منجر به 

اعمال تحریم های سنگین علیه ایران شد.
وی گفت: ۲۰ ســال مذاکرات توسط مسئولان مختلف 
انجام شد و در نهایت به توافق برجام رسید که یک توافق 
با دو ســتون است؛ در یک ســتون ما برای شفافیت و 
اعتمادسازی سرعت خود را کاهش دادیم و آن ها نظارت 
خود را بیشتر کردند و در ستون دیگر قرار بر رفع اتهامات 
و تحریم ها علیه ایران بود که غرب تعهدات خود را اجرا 
نکرد و از برجام خارج شد، حالا که قصد برگشت به برجام 
را دارند، می گویند این مسائل جدید و غیر از برجام است! 
درحالی که این مســایل از ســال ۲۰۰۳ وجود داشته و 

اکنون و در سال ۲۰۲۲ اتفاق جدیدی رخ نداده است.
اســلامی تاکید کرد: اتهامات علیه ایران را اسراییل 

مطرح کرد و اکنون رژیم صهیونیستی تبدیل به مرجع 
تقلید برای آژانس بین اللملی انرژی اتمی شده است.

وی ابراز کرد: چگونه می شود که یک سازمان بین المللی 
زیر نظر سازمان ملل از منافقان که دستانشان به خون 

هزاران ایرانی آغشته است، پیروی کند؟
معاون رئیس جمهور اضافه کرد: در مذاکراتی که در 
دولت قبل انجام شــده بود، گفته بودند که اطلاعاتی 
در دســت ما است و برای بازدید از چهار مکان به ما 
دسترسی بدهید که ما این پرونده را ببندیم البته برای 

این اتهامات هم سند معتبر نداشتند.
وی با اشــاره به توافق سال گذشته با رافائل گروسی، 
مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی توضیح داد: با 
گروسی تفاهم کردیم و آن بیانیه منتشر شد و گفتیم 
شما سوالاتتان را به ما بدهید و ما جواب سوالات را به 

شرط اینکه پرونده را ببندید، می دهیم.
اســلامی بیان کرد: آژانس اعلام کرد که ۲ پرونده از 
مکان های ادعایی را می بندد و در مورد ۲ مکان بعدی، 
ایران باید روشنگری بیشتری انجام دهد اما بعداً از آن 
دو مکان، یک پرونده  را بستند که البته مجدداً پرونده 

همان مکان را باز کردند!

اسلامی افزود: برای مثال یکی از این اماکن یک معدن 
متروکه است که بیش از ۳۰ سال استفاده نشده است.

معاون رییس جمهور گفت: در جمهوری اسلامی ایران 
یک مورد فعالیت هسته ای وجود ندارد که به آژانس 
اعلام نشده باشد یا آژانس از آن بی اطلاع باشد و تمام 

فعالیت ها تحت نظارت آژانس است.
وی بیــان کرد: امروز در حــدود ۲ درصد از ظرفیت 
هســته ای دنیا مربوط به ایران اســت، اما حدود ۲۵ 

درصد از بازرسی ها از ایران انجام می شود!
وی افزود: آژانــس و مدیرکل باید از جایگاه حقوقی 
آژانس صیانت کنند. پیغام ها و پیام هایی که از طرف 
آژانس آمده؛ نشان می دهد که قصد بستن این پرونده 
را دارند. امیدواریم صادق باشــند و بیش از این وقت 
خــود را تلف نکرده و فکر نکنند که با چنین موردی 

بتوانند فشار حداکثری خود را اعمال کنند.
وی اضافــه کرد: موضوع حائز اهمیت این اســت که 
اراده سیاسی باید برای بستن وجود داشته باشد، اراده 
سیاسی الان برای فشار اســت درحالی که باید اراده 

سیاسی خود را خرج بستن پرونده کند.
رییس سازمان انرژی اتمی درباره برنامه پیشنهادی 

ایــران در مجمع عمومی آژانــس بین المللی انرژی 
اتمی توضیح داد: پیشنهاد قطعی و مشخص ما، طرح 
موضوع خاورمیانه عاری از ســلاح های هسته ای در 

مجمع عمومی آژانس بین المللی است.
وی گفت: در نشست اخیر شــورای حکام، بسیاری 
از کشورها برای صدور قطعنامه علیه ایران همکاری 
نکردند که این مساله دارای پیام خوبی بود؛ فقط یک 
بیانیه در چهار بند منتشــر شد که در بند چهارم آن 

مواضع اروپایی ها آمده بود.
مهندس اســلامی اظهار کرد: صهیونیست ها دنبال 
این هســتند که با تغییراتی در NPT بتوانند جای 

پای خود را باز کنند که هنوز با سایر اعضا به اجماع 
نرسیده اند.

وی در ادامه درباره نیت اروپایی ها از توافق با ایران عنوان 
کرد: علایم و نشــانه ها که در یک سال گذشته وجود 
داشــت و هنوز هم ادامه دارد، حاکی از این است که 
اروپایی ها اراده کرده اند که توافق صورت گیرد اما نیت 
اصلی آنها انزوای ایران است و به نوعی با توافق هسته ای 

می خواهند زمان بخرند که ما را تضعیف کنند.
وی خاطرنشــان کرد: اروپایی ها با داشــتن چرخه 
ســوخت ما مخالف هستند زیرا چرخه سوخت نماد 

داشتن قدرت است.

همزمان با تنش های فزاینده میان ارمنستان و جمهوری آذربایجان در منطقه قفقاز 
و مرز های شمالی ایران، نانسی پلوسی، رئیس مجلس نمایندگان آمریکا به ایروان، 
پایتخت ارمنستان سفر و با مقامات این کشور دیدار و رایزنی کرد.  بی تردید، سفر 
پلوسی به ارمنستان تاثیرات زیادی بر معادلات بازیگران منطقه و از جمله روسیه، 

ایران، جمهوری آذربایجان و ترکیه خواهد داشت

,,

خبر
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بازار روغن موتور همچنان چشم انتظار تدبیر
چند وقتی اســت که بازار روغن موتور در 
سراسر کشور از کمبود و گرانی رنج می برد، 
با این حال اگرچه اوضاع در استان تهران تا 
حدودی کنترل شــده اما بازار سایر استانها 

هنوز نابسامان است.
به گــزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل 
از مهر، خرداد ماه ســال جــاری بود که با 
موافقت ســازمان حمایت مصرف کنندگان 
و تولیدکنندگان، قیمت محصولات روانکار 
موتوری )روغــن موتور( افزایــش یافت و 
مجوز افزایش ۲۵ درصدی قیمت به انجمن 

پالایشگاه داران روغن سازی کشور داده شد.
پس از صدور ایــن مجوز، بازار روغن موتور 
با مشکلاتی در بخش عرضه مواجه شد؛ به 
گونه ای که طبــق گفته فعالان بازار، روغن 
موتور بــه کمترین میزان ممکــن در بازار 
عرضه می شــد و به ســبب همین کاهش 
عرضه و افزایش فشــار تقاضا، این محصول 
بــا قیمتی بالاتر از نرخ مصــوب، به فروش 

می رسید.
آنطور که فعالان بازار و فروشــندگان روغن 
موتور می گویند، تولیدکنندگان عامل اصلی 
کاهش روغن موتور در بــازار بوده اند زیرا 
به دلیــل افزایش قیمت مواد اولیه از جمله 
لوبکات، از قیمت فعلی این محصول رضایت 
نداشــته و با این شــیوه، قصد نشان دادن 

نارضایتی خود را دارند.
مشــابه این اتفاق ســال گذشــته نیز رخ 
داده بــود؛ جایــی که مجــوز افزایش ۴۱ 
درصدی قیمت این محصول صادر شــد اما 
تولیدکنندگان به دلیل نارضایتی از میزان 
افزایش قیمت، کاهش تولید و عرضه را در 

دستور کار خود قرار داده بودند.

وزارت صمت: افزایش تولید و عرضه مستقیم 
برای مهار تقاضا

در این بین با توجه به افزایش فشــار تقاضا 
و به هم ریخته شــدن بــازار، پیگیری ها از 
وزارت صمت حکایت از آن دارد که افزایش 
تولید و توزیع مستقیم به خرده فروش ها از 
جمله برنامه ها برای کنترل بازار و به تعادل 
رساندن قیمت هاست چراکه تولیدکنندگان 
داخلی توانایــی تأمین و تولید بیش از نیاز 

روغن موتور را دارند.
بر همین اســاس از حــدود دو هفته پیش 
اوضاع در استان تهران نسبتاً کنترل شده و 
قیمت ها تا حدودی ریزش کرده اند اما هنوز 
با قیمت های مصوب فاصله دارند، اما اخبار 
منتشــر شده نشــان می دهد که اوضاع در 
سایر استان ها هنوز قابل قبول نبوده و بازار 

به دلیل مقاومت برخی از توزیع کنندگان، 
هم از کمبود و هم از گرانی رنج می برد.

وزارت صمت نیز با تأیید وضعیت نابسامان 
سایر اســتان ها، اعلام کرده که با همکاری 
سازمان تعزیرات حکومتی و دیگر نهادهای 
نظارتی به دنبال تشدید نظارت، بازرسی و 
رسیدگی اســت و با عرضه مستقیم روغن 

موتور، به دنبال ایجاد تعادل در بازار است.
به گزارش مهر، با توجه به اینکه سودجویان 
با عرضــه روغن موتورهــای تقلبی و فاقد 
استاندارد در بازار، به دنبال کسب منافع خود 
از وضعیت موجود هستند، به نظر می رسد 
وزارت صمت باید هر چه سریع تر نسبت به 
کنترل بازار این محصول در سراســر کشور 
اقدام کند زیرا روغن موتور تقلبی آسیب های 

جدی را به خودروها وارد می کند.

کدام کالاهای اساسی ارزان شدند؟
دبیرکل اتحادیــه بنکــداران موادغذایی در 
خصوص آخرین وضعیت بازار اقلام خوراکی 

توضیحاتی را ارائه داد.
به گــزارش روزنامه »صبح امــروز« و به نق 
از باشــگاه خبرنگاران جوان، آقای قاسمعلی 
حســنی، گفت: اکنون قیمــت مصوب هر 
کیلوگرم شــکر بســته بندی ۲۳ هزار تومان 

اســت. شرکت های بسته بندی هر بسته ۹۰۰ گرمی را به  نرخ ۲۰ هزار و ۵۰۰ تا ۲۱ 
هزار تومان به فروش می رسانند. البته واردکنندگان شکر خام برای رقابت با یکدیگر و 
تحویل کالای چند ماه آینده، هر کیلوگرم از این محصول را ۱۰۰۰ تومان زیر قیمت به 

شرکت های فرآوری و بسته بندی ارائه می دهند.
به گفته دبیــرکل اتحادیه بنکداران موادغذایی، با توجه به رکود بازار مجدداً شــاهد 
کاهش ۱۰ تا ۱۵ درصدی برخی اقلام روغن خوراکی در کشور هستیم،مصرف روغن 
در کشورمان با کاهش محسوسی روبه رو شده است، از طرف دیگر به دلیل رقابت بین 
تولیدکننــدگان و افزایش واردات این محصول، قیمــت روغن در بازار کاهش یافته و 
هم اکنون فروشگاه های زنجیره ای روغن را با تخفیف به مشتریان خود عرضه می کنند. 
گفتنی اســت، قیمت شکر به ۲۰ هزار و ۵۰۰ تومان رسیده است، این در حالی است 
که براساس اعلام وزارت جهاد کشاورزی قیمت مصوب آن ۲۳ هزار و ۲۳۰ تومان برای 
مصرف کنندگان تعیین شده بود. علاوه بر این قیمت شکر در بازارهای جهانی به ازای 
هر تن ۲۵ دلار کاهش یافته اســت که این امر نیز بر کاهش قیمت این محصول در 

بازارهای داخلی اثر گذاشته است.

کاهش ۴۵ درصدی تولید گوشت مرغ کشور 
صحت ندارد

مدیرعامــل اتحادیــه سراســری مرغداران 
گوشتی، کاهش ۴۵ درصدی تولید را تکذیب 
کرد و گفت: تولید گوشــت مرغ در مردادماه 
امسال نســبت به مدت مشابه سال گذشته 

حدود ۲۷ درصد کاهش یافته است.
بــه گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل از 
باشگاه خبرنگاران جوان، »حبیب اسدالله نژاد« 

در گفت و گو با خبرنگار اقتصادی ایرنا ادعای برخی مبنی بر کاهش ۴۵ درصدی تولید 
گوشــت مرغ از ابتدای سال تاکنون را تکذیب کرد و افزود: طبق آمارهای موجود در 
شــهریور ماه نسبت به مدت مشابه سال گذشته ۲۱ درصد کاهش را نشان می دهد، 

البته به همان نسبت مصرف هم کاهش یافته است.
مدیرعامل اتحادیه سراسری مرغداران گوشتی اضافه کرد: درماه های اخیر طبق گزارش 
های موجود، مصرف گوشت مرغ نیز کاهش یافته که عدم توان خرید مردم در کاهش 

تولید اثرگذار است.
وی با بیان اینکه کاهش ۴۵ درصدی گوشــت مرغ در مقایســه با فروردین ماه سال 
۱۴۰۰ کذب است، ادامه داد: به نظر می رسد در شهریورماه نزدیک به ۹۰ میلیون قطعه 

جوجه ریزی انجام شود و تولید به میزان گذشته بازگردد.
اسدالله نژاد تصریح کرد: در پی حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی و اصلاح نظام یارانه ای قرار بود 
دولت در ابتدای مهرماه قیمت برخی کالاها از جمله گوشــت مرغ را به قیمت واقعی 
نزدیک کند تا تولیدکننده متضرر نشود که امیدواریم این مهم بزودی اجرایی شود، زیرا 

در غیر این صورت با کاهش تولید روبه رو خواهیم شد.
به گزارش ایرنا، طبق آمارهای وزارت جهاد کشاورزی سالیانه بین ۲.۵ تا ۲.۷ میلیون 

تن گوشت مرغ در کشور تولید و به بازار عرضه می شود.

گوگل اشتباهی ۲۵۰ هزار دلار به یک بلاگر داد
گوگل در یک خطای انسانی، حدود ۲۵۰ هزار 

دلار به حساب یک بلاگر ارسال کرد.
بــه گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل از 
ایسنا، گوگل تصادفی حدود ۲۵۰ هزار دلار به 
یک بلاگر و مهندس امنیتی ارســال کرد که 
می گوید حدود یــک ماه منتظر مانده تا این 
شرکت برای پس گرفتن این پول، درخواست 

کند.
ســام کوری در توییتی نوشت: این غول فناوری، تصادفی ۲۴۹ هزار و ۹۹۹ دلار را به 
حساب او فرستاده است. وی در این پیام نوشت اگر پول را نمی خواهید مشکلی نیست.
این بلاگر پول را خرج نکرد و منتظر ماند گوگل برای پس گرفتن آن اقدام کند. وی به 
اخبار شبکه ان پی آر آمریکا گفت: برای اجتناب از پرداخت مالیات مربوط به این پول، 

ممکن است لازم باشد آن را به حساب دیگری منتقل کند.
ســام کوری، مهندس امنیتی است که برای شناسایی آســیب پذیری ها در نرم افزار 
شــرکت ها، پول دریافت می کند و برای کشف آسیب پذیری ها و دریافت جایزه، برای 
سازمانهایی شامل گوگل کار کرده است. با این حال، وی ارتباطی بین کار برای گوگل 

و انتقال این پول نمی بیند.
ســخنگوی گوگل به ان پی آر اعلام کرد: تیم ما اخیرا در نتیجه یک خطای انسانی، 
پرداخت اشــتباهی انجام داده است. ما از این که فرد مذکور با ما تماس گرفته است، 
سپاسگزاریم و برای اصلاح این مسئله، تلاش می کنیم و قصد داریم پول را برگردانیم.

بر اساس گزارش وب سایت بیزنس اینسایدر، اتفاق مشابهی ماه گذشته در وب سایت 
کریپتو دات کام روی داد و این صرافی رمزارز، تصادفی به جای ۱۰۰ هزار دلار، بیش 
از ۱۰ میلیون دلار به حســاب یک زن منتقل کرد و هفت ماه طول کشید تا متوجه 
این اشــتباه شــود و در طول این مدت، فرد مذکور بخش زیادی از پول را خرج یا جا 

به جا کرده بود.

نرخ پیشنهادی هر کیلو تخم مرغ ۴۸ 
هزارتومان است

رئیس هئیت مدیره اتحادیه مرغداران میهن 
گفت: تشکل و اتحادیه های تولیدی نرخ ۴۸ 
هــزار تومان را برای خرید هر کیلو تخم مرغ 

پیشنهاد دادند.
بــه گزارش روزنامه »صبــح امروز« و به نقل 
از باشــگاه خبرنگاران جوان، آقای حمیدرضا 
کاشانی گفت: قیمت کنونی هر کیلو تخم مرغ 

درب مرغداری ۳۵ هزار تومان معادل شــانه ای ۷۰ هزار تومــان و در بازار ۸۰ تا ۸۵ 
هزارتومان است.

بــه گفته او، بنابر قول معاونت وزارت جهاد و رئیس جمهور پیش بینی می شــود که 
اصلاح قیمت تا پایان شهریور  ابلاغ و از اول مهر نرخ جدید اجرا می شود.

کاشانی می گوید: قیمت پیشنهاد ما به وزارت جهاد کشاورزی برای هر کیلو تخم مرغ 
۴۸ هزارتومان است، حال باید منتظر ماند و دید که آیا این نرخ مصوب می شود یا خیر؟
رئیــس هیئت مدیره اتحادیه مرغداران میهن گفت: روزانه ۳ هزار و ۳۰۰ تا ۳ هزار و 
۳۵۰ تن تخم مرغ در کشــور تولید می شــود، اما حداکثر مصرف ۳ هزار و ۲۰۰ تا ۳ 

هزار و ۲۵۰ تن است.
بررسی های میدانی از ســطح بازار نشان می دهد که هر عدد تخم مرغ با نرخ ۳ هزار 
و ۵۰۰ تا ۴ هزار تومان اســت، درحالیکه رئیس هیئت مدیره اتحادیه مرغداران  نرخ 

منطقی هر عدد تخم مرغ را ۲ هزار و ۶۰۰ تا ۲ هزار و ۷۰۰ تومان اعلام می کند.

خبر

صاحبنظران اقتصادی از تاثیر تعلیق دوماهه مذاکرات بر اقتصاد می گویند؛

از زیان چندصدهزار دلاری تا بحران مهاجرت و دولت بی تصمیم!
قریب به دو ســال است که اقتصاد ایارن 
بــا موضوعی به نام توافقات وربرو اســت 
که هرباره حتی اخبار ناموثق دستیابی یا 
عدم دستیابی آن نیز بر بازارهای اقتصادی 
اثرگذار بوده است. بنابراین تعلیق مذارکات 

پارامتر اثرگذاری بر اقتصاد است.
به گــزارش روزنامه »صبح امــروز«؛ در 
نشست کلاب هاوس خبرانلاین با موضوع 
»تعلیق دو ماهه مذاکرات چه تاثیری بر 
اقتصاد ایران دارد؟« کارشناســان تاکید 
کردند که ایــران روزانه بین صد تا ۱۵۰ 
هزار دلار زیان می دهد . همچنین بحران 
مهاجرت پیش روی نخبگان و کارآفرینان 
قرار داشــته و نکته مهمتر این بود که در 
شــرایط فعلی درگیر بحرانی خطرناک تر 
از این تعلیق هســتیم و این بحران همانا 
بحران رویارویی با دولت بی تصمیم است.

خطر بزرگ، دولت بی تصمیم است
در این نشســت محمــد مهاجری، فعال 
شناخته شده رسانه ای، از منظری مهم به 
موضوع تعلیق مذاکرات پرداخت و گفت: 
بحران اصلی این است که ما گرفتار یک 
دولت بی تصمیم هســتیم که نمی تواند 
دربــاره امضا کردن یا نکــردن برجام به 

تصمیم برسد.
وی گفــت: حتــی اگر بخواهیــم برجام 
را نپذیریــم، می توانیــم ســاده و راحت 
اقتصادمان را به چین و روســیه و شاید 
بــه هند وصل شــویم. شــاید بتوانیم با 
همسایگان کار کنیم. اگر نمی خواهیم به 
برجام بپیوندیم راهش بازگشت به اقتصاد 
چین اســت حالا اینکه اگر اقتصادمان را 
به صورت انحصاری به چین تقدیم کنیم 
چه بلایی سرمان می آید، موضوع دیگری 

است.
مهاجــری افــزود: اگر تصمیــم بگیریم 
برجام را نپذیریم و در اقتصاد به ســمت 
اقتصاد چینی برویــم، باز هم از وضعیت 
بلاتکلیف و بی تصمیمی بهتر است. هیچ 
سرمایه گذاری حاضر نیست در وضعیت 

بی تصمیمی ســرمایه خود را بیاورد. در 
وضعیت بلاتکلیفی مهاجرت زیاد می شود.

وی اضافــه کــرد: برخــی می گوینــد 
مهاجرت هــا آن قدر اثرگذار نیســت که 
نگرانید این در حالی اســت که اگر یک 
کارآفرین از کشور برود، تاثیرش هزار برابر 
کسی است که کاری از دستش برنمی آید 
و می رود. وقتی پزشــک فوق تخصص یا 
اقتصاددان یا مهندس از کشــور می رود، 

کشورتان از نخبه خالی می شود.
این فعال رســانه ای تاکید کرد: حتی اگر 
به همه مفاد برجام ۲۰۱۵ برگردیم، ۱۰ 
درصد منافــع اقتصادی آن هم نصیب ما 
نمی شــود. هیچ شــرکت بزرگ خارجی 
حاضر به ســرمایه گذاری در کشــور ما 

نیست .
روزی 150 میلیون دلار از کف ایران 

می رود
همچنین حجت الله صیدی، کارشــناس 
اقتصادی و مقام پیشــین بانکی با اشاره 
به اینکه »در شــرایط کنونی ما صادرات 
روزانه یک میلیون و ۵۰۰ هزار بشکه نفت 
و همچنین گاز و پتروشــیمی را از دست 
می دهیم« عنوان کرد: البته این بخشــی 
از ماجراست. دسترســی ما به پول های 
مسدودشده هنوز برای ما مقدور نیست. 
در داخل کشــور نیز با کســری بودجه ، 
افزایش نرخ تورم و ارز افزایش یافته است. 
تقویت ارزش دلار در دنیا را هم می بینیم. 
امــروز نرخ برابری پوند مقابل دلار از ۱.۵ 
دلار به ۱.۱۵ دلار رسیده است و یورو زیر 
یک دلار معامله می شــود. دلار به شدت 
تقویت شــده اســت و این اتفاقات روی 
اقتصاد کشــور ما اثر می گذارد. مجموعه 
این مسایل نشــان می دهد تعلیق قطعا 

برای ما هزینه زاست.
وی در پاســخ به ســئوالی درباره آینده 
صادرات نفت و مسیر بازار ارز گفت: میزان 
عــدم النفع ما طبق برآوردی که روی آن 
اجماع است، حداقل روزی ۱۵۰ میلیون 

دلار یا ۴.۵ میلیارد دلار در ماه است. این 
رقم صادرات نفت ضربدر قیمت آن است. 
شــخصا معتقدم این حداقــل عدم النفع 
ماست چون مشکل ما فقط صادرات نفت 
نیست. صادرات بقیه محصولات از جمله 
مس، سنگ آهن و پتروشیمی و ... را نیز 
داریم که به هفت تا هشت میلیارد دلار در 

ماه می رسد.
اقتصــادی تاکید کرد:  این کارشــناس 
عدم النفــع بعدی این اســت که شــاید 
درآمد محقق شــود ولی تا وقتی وجه آن 
به دستمان برسد، بسیار هزینه زاست. اگر 
بتوانیم توافق کنیم و به پولهایمان برسیم، 
کارخانجاتمــان به مواد اولیــه و فناوری 
دسترســی پیدا می کنند و همین اتفاق 
باعث افزایش تولید ناخالص داخلی و سود 

بنگاه ها می شود.
بلاتکلیفی بیشترین لطمه را به اقتصاد زد

مرتضی افقه، عضو هیات علیمی دانشگاه 
شهید چمران نیز در این نشست با اشاره 

به اینکه تاثیر نفی تعلیق مذاکرات بسیار 
واضح است، گفت: تردیدی نیست تداوم 
بلاتکلیفی به ضرر اقتصاد است. حالت بیم 
و امید و بلاتکلیفی بیشترین لطمه را به 
اقتصاد ایران زده است. شاید منهای تاثیر 
بر متغیرهای اقتصادی، تعداد فقرا بیشتر 
شده است، بســتر تنش های اجتماعی و 
سیاسی فراهم شــده و نابرابری ها بیشتر 

شده است.
این استاد اقتصاد با انتقاد از سیاست های 
مالیاتی دولت گفت: واقعا کسری بودجه 
را قرار اســت با بســتن مالیات های تازه 
جبران کنند. یکی از نگاه های غلط برخی 
از اقتصــاد دانهای ما این اســت که می 
گویند سهم مالیات در فلان کشور بسیار 
بالاست و ما هم باید به آن میزان برسیم. 
این مقایسه ها لطمات زیادی به ما می زند. 
در کشورهای پیشــرفته بالا بودن سهم 
مالیات، باعث می شود خدماتی متناسب 
با ســطح دریافت مالیاتها ارائه شود. ولی 
دولت ما نــه تنها خدمات متناســب با 
اخذ درآمد ارائــه نمی دهند بلکه هزینه 
ناکارامــدی های ناشــی از نظام انتصاب 
مدیران نیز از جیب مردم جبران می شود.
به عبارت دیگر کســری بودجه ناشی از 
ردیف های زیادی از بودجه است که ناشی 
از همین ناکارامدی هاست و از طریق تورم 

جبران می شود.
هر دقیقه در حال ضرریم

مهدی پازوکی، استاد اقصاد دانشگاه علاه 
طباطبایی نیز با تاکید بر اینکه »وضعیت 
ضرردهی اقتصاد ایــران را دیگر نباید به 
شکل روزانه بلکه باید بر مقیاس دقیقه ای 
مورد بررســی قــرار داد« گفت: هر یک 
دقیقه این تفاهم دیرتر انجام شود، ضرری 
به اقتصاد ایران وارد می شــود. دوســتان 
ناآگاه ما در ایران فکر می کنند ما آمریکا 
را تحریم کردیم. در حالی که نمی دانند ما 
قربانی تروریسم و تحریم هستیم. ارتباط 
اقتصــادی با آمریکا به نفــع ما و رقبای 

منطقه ای ماست.
پازوکی اضافه کرد: بر اساس گزارش اوپک 
، عــراق در دو مــاه ژؤئن و جولای یعنی 
خرداد و تیر بالای بیســت و دو میلیارد 
دلار نفت فروخته است. عربستان تنها در 
تیرماه ۳۵ میلیارد دلار نفت فروخته است 
چرا که از فناوری بالای شرکتهای اروپایی 
و آمریکایی استفاده می کنند و روز به روز 

اقتصادشان قوی تر می شود.
وی گفت: امروز اعلام شد ترکیش ایر مقام 
اول در دنیا را کسب کرده است. ترکیه ای 
که تورم ۸۰ درصدی دارد به این جایگاه 
رسیده اما آقایان جهان را نگاه نمی کنند. 
ما می توانیــم حداقل روزی ۲ میلیون تا 
۲ میلیون و ۲۰۰ هزار بشــکه نفت صادر 
کنیم اما طبق گفته آقایان بین ۸۰۰ هزار 
تا یک میلیون بشکه نفت صادر می کنیم. 
این تفاوت به معنای از دست رفتن روزی 

۱۰۰ میلیون دلار است.
عملا سیستم بانکی ما قفل است

این مدرس دانشــگاه اضافــه کرد: عراق 
حتی ارز ما را به خودمان نمی دهد. عملا 
سیســتم بانکی ما قفل کرده است. تیم 
مذاکره ای الان ایران نسبت به تیم آقای 
ظریف ضعیفتر است. جامعه را می بندند. 
فاصله اقتصاد ما با کشورهای همسایه هر 
روز بیشتر می شود چون به جای در پیش 
گرفتن سیاست تعامل با جامعه جهانی، با 
طالبان و کره شمالی هم موضع شده ایم. 
این طــرز تفکر نمی توانــد اقتصاد ایران 
را شــکوفا کند. امروز ارتباط اقتصادی با 
شرکت های آمریکایی به نفع ما و به ضرر 
رقبای منطقه ای است ولی بخشی از نظام 

تصمیم گیری ما متوجه آن نیست.
ایــن کارشــناس اقتصــادی در پایــان 
تصریح کرد: بــر خلاف دیدگاه تیم آقای 
انتظارات  باقری،مذاکــرات باعث شــده 
تورمــی در ایران بالابرود. اگر مذاکرات به 
سرانجام نرسد، ارزش پول ملی با کاهش 

مواجه می شود.

 اگر تصمیم بگیریم 
برجام را نپذیریم و در 
اقتصاد به سمت اقتصاد 
چینی برویم، باز هم 
از وضعیت بلاتکلیف و 
بی تصمیمی بهتر است. هیچ 
سرمایه گذاری حاضر نیست 
در وضعیت بی تصمیمی 
سرمایه خود را بیاورد. در 
وضعیت بلاتکلیفی مهاجرت 
زیاد می شود

بانک مرکزی: 
بخشنامه ای برای افزایش هزینه پیامک بانک ها ندادیم

در حالیکه برخی از بانک ها به مشــتریان خود اعلام کرده اند که با توجه بخشــنامه 
بانک مرکزی تغییراتی در شــیوه محاســبه هزینه پیامک بانکی ایجاد شده است، 
بانک مرکزی اعلام کرد: هیچگونه بخشــنامه مبنی بر افزایش هزینه ارسال پیامک  

به مشتریان نداده است.
به گزارش روزنامه »صبح امروز« و بهنقل از ایرنا، برخی از  بانک ها به مشتریان خود 
اعلام کردند که »از ابتدای سال ۱۴۰۱ با توجه به بخشنامه بانک مرکزی و با عنایت 
به تعرفه جدید اپراتورهای تلفن همراه، کارمزد پیامک بر اساس تعداد پیامک واریز 
و برداشت نزد این بانک محاسبه و هر شش ماه یکبار به ازای هر پیامک ۹۰۰ ریال 

اخذ می شود«.
در این زمینه، بانک مرکزی اعلام 
کرد: پیرو انتشار برخی گزارش ها 
درخصوص بخشنامه  بانک مرکزی 
به بانک ها مبنی بر افزایش هزینه 
ارســال پیامک  به مشــتریان، به 
اطلاع می رســاند بانــک مرکزی 
هیچگونــه بخشــنامه ای در این 
خصوص نداشــته اســت. لازم به 

ذکر اســت آخرین بخشنامه بانک مرکزی در این خصوص، آذر ۱۳۹۹ صادر شده و 
همچنان معتبر و لازم الاجراست.

طبق این گزارش، سال گذشته نیز برخی از بانک های خصوصی از جمله بانک شهر 
به صورت درون ســازمانی نســبت به افزایش هزینه پیامک به ۳۰ هزار تومان اقدام 
کردند که مســئولان بانک های خصوصی و دولتی در آن زمان اعلام کردند که هیچ 

تصمیمی برای افزایش هزینه بانک ها گرفته نشده است.
اما مدتی بعد، مســئولان بانک های خصوصی از افزایش هزینه پیامک بانک ها خبر 
دادند و درباره جزئیات آن گفتند که هزینه سرویس پیامکی بانک های خصوصی برای 
هر حساب بانکی متعلق به اشخاص حقیقی و حقوقی به ترتیب به ۲۰ و ۱۰۰ هزار 
تومان افزایش پیدا کرد که بانک ها ملزم به دریافت این مبلغ هستند و باید آن را در 
دو یا یک نوبت به شرط اطلاع به مشتری و اعلام رضایت او دریافت کنند که تنها در 

صورت رضایت مشتری حق کسر این هزینه از حساب مشتری را دارند.
در این بین، مســئولان بانک های دولتی اعلام کردند که هزینه سرویس پیامک ها 
تغییری نکرده و همان ۱۵ هزار تومان است اما برخی از بانک های دولتی به مشتریان 

خود از افزایش هزینه پیامک بانک به ۲۰ هزار تومان خبر دادند.
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جزییات حادثه منجر به فوت مهسا امینی از زبان 
رییس پلیس پایتخت

رییس پلیس پایتخت جزییات حادثه منجر به فوت مهسا امینی را تشریح کرد و گفت: 
فرماندهی کل فراجا دستوراتی را در همان ساعات اولیه صادر و تأکید کردند تا تیم های 

بازرسی کل، موضوع را بررسی و اگر قصوری وجود دارد به صورت کامل بررسی شود.
حسین رحیمی در نشست خبری روز )دوشنبه( در تشریح جزییات حادثه منجر به فوت 
مهسا امینی اظهار کرد: در هنگامی که خانم امینی برای انتقال به ون هدایت شدند در درون 
ون تنها یک همکار خانم ما حضور داشته و براساس اظهارات دو نفر از خانم های دیگری که 
در ون با خانم مهسا امینی بودند همگی در ون ساکت بودند و خانم امینی چند شوخی و 

مزاح نیز تا قبل از رسیدن به مقر پلیس و حضور در کلاس های آموزشی انجام دادند.
وی اضافه کرد: برای تشــکیل کلاس ها نیز نیاز به پاورپوینت و آماده شدن استاد است که 
همین موضوع زمان بر است چرا که نمی شود به صورت تک به تک این کلاس ها را برای افراد 
برگزار کرد. همچنین پس از برگزاری کلاس ها افرادی که نیاز به اصلاح ظاهری داشته باشند 

در تماس با خانواده و پس از انجام این اصلاح ظاهری می توانند از مقر پلیس بروند.
سردار رحیمی با اشاره به فیلم منتشر شده از لحظه ورود خانم امینی به مقر پلیس امنیت 
اخلاقی اظهار کرد: در این فیلم نشان داده می شود این خانم با همکار ما صحبت می کند 
و در مورد ایراد ظاهری خودشان سوال می کنند که همکار ما اعلام می کنند ساپورتی که 
ایشان پوشیده اند ایراد دارد که پس از این مکالمه حال ایشان بهم می خورد و ظرف مدت 
یک دقیقه بهیار و پرستار مستقر در مقر پلیس، بالای سر ایشان حاضر می شوند و بعد 
اورژانس می آید و کار احیا انجام می شود. در حقیقت هفت یا هشت دقیقه بعد همکاران 
ما تقاضای آمبولانس اورژانس می کنند و به همراه بهیار پرستار مقیم در پلیس چهار نفر 

از همکاران اورژانس نیز بحث رسیدگی و احیاء ایشان را دنبال می کنند.
به گفته وی، یکبار در داخل مقر پلیس احیا می شوند و دوبار هم این کار در بیمارستان 
انجام می شود. بی تردید آنچه که برای نجات جان یک انسان نیاز بوده در پلیس انجام شده 
و به بیمارستان کسرا که نزدیک ترین بیمارستان به مقر پلیس بوده منتقل می شوند و ما 
زمان انتقال را پنج دقیقه پیش بینی می کردیم اما دوستان اورژانس اعلام کردند که ظرف 

مدت دو دقیقه به بیمارستان منتقل شده است.
فرماندهی انتظامی تهران بزرگ ادامه داد: همکاران ما نیز در بیمارســتان حاضر شدند و 
تاکید شد هر اتاقی و هر امکاناتی به همراه پزشکان حاضر برای نجات جان این دختر فراهم 
شــود که هزینه آن را پلیس پرداخت خواهد کرد. کادر درمان همه تلاش خود را به کار 
گرفت؛ اما متاسفانه پس از سه روز منجر به فوت این بانو شد. ظرف مدت یک تا دو ساعت 
خبر به بنده و فرماندهی کل فراجا رســید و نخستین کسی که با خانواده ایشان تماس 
حاصل کرد فرماندهی کل فراجا بود. ایشان دستوراتی را در همان ساعات اولیه صادر کردند 
مبنی بر این که این دختر فرزند من است و هر کاری که لازم است انجام دهید. در وهله ی 
دوم دســتور دادند به خانواده این دختر اطلاع داده شود و تیم های بازرسی کل موضوع 
را بررســی و اگر قصوری وجود دارد به صورت کامل بررسی شود. این دستوراتی بود که 

فرماندهی کل فراجا به بنده ابلاغ کردند و همگی آنها با جدیت دنبال شد.
وی تاکید کرد: این در شرایطی بود که بنده پنج روز میز خود را در پلیس گذرنامه گذاشته 
بودم تا کار خادمین زوار امام حسین علیه السلام را انجام دهیم و صف های۸-۷ هزار نفری 
را مدیریت کنیم. فرماندهی کل نیز پس از مراجعت از مرز با خانواده این خانم صحبت 
کردند. همه امکانات ما بسیج شد و پس از این حادثه تلخ نیز ابراز همدردی با خانواده 

ایشان انجام شد و همچنان کار در حال دنبال شدن است.
 پلیس موظف به برخورد است

فرماندهی انتظامی تهران بزرگ در پاسخ به سوالی در خصوص توجیه قانونی برگزاری 
کلاس های آموزشــی در مقر پلیس امنیت اخلاقی گفت: عدم رعایت شئونات اسلامی 
در اماکن عمومی و یا کشف حجاب جرم مشهود است و پلیس موظف به برخورد با آن 
است و این موضوع یکی از بندهای قانون است و برگزاری کلاس ها نیز در همین راستا 

انجام می شود. 
 اظهارات دو خانمی که با خانم مهسا امینی در ون بوده اند گرفته شده  است

وی درباره اســتفاده از دوربین های البسه برای گشت امنیت اخلاقی گفت: گشت ها به 
صورت مستمر رصد و چک می شوند؛ اما گشت پلیس پیشگیری، گشت های ویژه، گشت 
امنیت اخلاقی، پلیس فتا و غیره همگی گشت های بسیار زیادی هستند که در طول روز 
کار می کنند و ماموریت های مختلفی دارند اگر همه اینها به تجهیزات مجهز شوند از جمله 
دوربین البسه خوب است اما این زمان بر است. ما اظهارات دو نفر از خانم هایی که با خانم 

مهسا امینی در ون بوده اند را گرفته ایم اما سه نفر از آنها تمایلی به صحبت نداشتند.
فرماندهی انتظامی تهران در خصوص گمانه زنی ها در مورد موجه بودن ظاهر ایشان گفت 
شما به عنوان یک خانم باید بدانید که ملاک حجاب چیست، نمی شود با ساپورتی که وقتی 
مانتو می رود بالا تمام بدن شما مشخص می شود در اماکن عمومی ظاهر شوید همانطور که 

در کشور فرانسه اگر روسری روی سر داشته باشید هیچ خدماتی به شما داده نمی شود.
 نقص در استفاده از دوربین البسه گشت های امنیت اخلاقی

ســردار رحیمی در خصوص استفاده از دوربین البسه توسط گشت های امنیت اخلاقی 
گفت: قبل از این حادثه نیز گشت های امنیت اخلاقی مجهز به دوربین البسه بودند اما 

بعضا نقصی در استفاده از این دوربین ها وجود دارد.
وی ادامه داد: در هنگام هدایت خانم امینی به ون امنیت اخلاقی چهار خانم و دو آقا یعنی 
مجموعا شش نفر همراه هم بودند که سه خانم با تذکر مشکل شان قابل رفع بود و در صحنه 
پس از تذکر و اصلاح، رفتند در صورتی که در وهله اول این خانم ها نیز مشمول قانون رعایت 
شــئونات اسلامی بودند اما مشکل شان قابل رفع بود و رفتند. نه چهار خانم و نه دو آقا در 
این موضوع هیچ مقاومتی نکردند و خود خانم مهسا امینی در این موضوع مقاومتی نداشت.

 نباید ناجوانمردانه به پلیس تاخته شود
فرماندهی انتظامی تهران بزرگ تاکید کــرد: در این حادثه مظلومیت پلیس و نیروی 
انتظامی که ماموریت های متعددی دارد و شبانه روزی در معرض تیغ سارقین و متخلفین 
است و دائما شهید می دهد هیچ گاه هیچ یک از بازیگران ماموریت ها حتی یک تلفن هم 
نزده اما در مورد این موضوع به گونه ای دیگر عمل شــده و این مظلومیت پلیس است 
توقعی هم نداریم اما نباید ناجوانمردانه به ما تاخته شود. بررسی های من و تیم های ویژه 

نشان می دهد کوچکترین قصور و تقصیری از سوی مامورین ما وجود نداشته است.
 روزانه ۳۰ گشت اماکن در سطح اصناف در حال فعالیت است

وی در خصوص برخورد با فروشندگان لباس های نامتعارف در سطح شهر ادامه داد: روزانه 
۳۰ گشت اماکن در سطح اصناف در حال فعالیت است و لباس های زاپدار و بدن نما و ... 

را جمع می کنند و این موضوع با جدیت استمرار پیدا خواهد کرد.
فرماندهی انتظامی تهران بزرگ بار دیگر با اشاره به فیلم این حادثه اظهار کرد: تمام فیلم ها 
با خانواده مهسا امینی به صورت طولانی مدت و کامل بازبینی شده اما امکان انتشار فیلم 
کامل در رسانه ها وجود ندارد. براساس اطلاعات و بررسی های ما از طرف تیم عملیاتی 

گشت امنیت اخلاقی در این حادثه هیچ قصوری انجام نشده است.
رحیمی در پاسخ به سوال دیگر ایسنا درباره مدت زمان حضور خانم مهسا امینی در مقر 

پلیس امنیت اخلاقی افزود: ایشان بین ۳۰ تا ۳۸ دقیقه در مقر پلیس حضور داشتند.
 مردم به مطالب و شایعات کذب منتشر شده در فضای مجازی توجه نکنند

وی در پاســخ به سوالی در خصوص این که اورژانس بیماران را به بیمارستان خصوصی 
منتقل نمی کند، گفت: ما هماهنگ کردیم این خانم به نزدیک ترین بیمارستان برده شود 
و هرچه در توان داشتیم گذاشتیم تا این خانم زنده بماند در خصوص علت مرگ تمام 
صحبت هایی که در فضای مجازی منتشر می شود کذب است. من اظهارنظر نهایی در 
این خصوص ندارم چرا که کار من نیســت و باید اجازه دهیم پزشکی قانونی اعلام نظر 
کند. به مردم نیز اعلام می کنیم به این مطالب و شایعات که کذب است در فضای مجازی 
منتشر می شود توجه نکنند و بگذاریم که پزشکی قانونی نظر نهایی و علمی را بیان کند.

 حتی تلنگر هم به خانم مهسا امینی زده نشده
سردار رحیمی عنوان کرد: قطعا حتی تلنگر هم به خانم مهسا امینی زده نشده و هیچ 
قصوری از سوی پلیس صورت نگرفته است. بی تردید افراد هنگامی که با گشت امنیت 
اخلاقی برخورد می کنند یک وضعیتی دارند و وقتی به داخل مقر پلیس امنیت اخلاقی 
منتقل می شــوند طبیعتا وضعیت ظاهری دیگری دارنــد. بی تردید افرادی که حجاب 
اسلامی را رعایت نمی کنند باید به دستگاه قضایی معرفی شوند اما ما این کار را نمی کنیم 

و برای آنها کلاس های آموزشی برگزار می کنیم. 

رویداد

تصادفات، علت 52 درصد از تلفات یوزپلنگ ها؛

جاده ها علیه حیات وحش
یک کارشناس پستانداران گوشتخوار دفتر 
حفاظت و مدیریت حیات وحش سازمان 
حفاظت محیط زیست ضمن ارائه آماری 
از تلفات حیات وحــش گفت: ۵۰ درصد 
تلفات حیات وحــش و ۵۲ درصد تلفات 
یوزپلنگ آسیایی ناشی از تصادفات جاده ای 

بوده است.
مرضیه موســوی در گفت و گو با ایســنا به 
ارائه آماری از تلفات یوزپلنگ آسیایی - که 
گونه ای در معرض خطر انقراض است- اشاره 
و اظهارکــرد: ۳۸ مورد برای تلفات یوزپلنگ 
آسیایی ثبت شــده که از این تعداد ۱۹ فرد 
یوز براثر تصادفات جاده ای بوده و تنها هشت 
فرد آن مربوط به جاده عباس آباد است. شش 
مــورد در جاده یزد به کرمــان و در منطقه 
کالمند-بهادران رخ داده است. یک مورد جاده 
بافق- بهاباد، یک مورد در جاده سنخواست 
- جاجرم در منطقه دره انجیر میاندشت، یک 
مورد در پناهگاه دربند راور در استان کرمان 

و یک مورد نیز در جاده نایبندان بوده است.
وی تاکید کرد: اولین مورد ثبت شــده و 
قدیمی ترین آمار تلفات جاده ای یوز مربوط 
به جاده نایبندان است که در سال ۱۳۷۸ 

اتفاق افتاده است.
موسوی با اشاره به اینکه بیشترین تلفات 
جاده ای یوز در جــاده عباس آباد گزارش 
شده است، توضیح داد: توران یک منطقه 
زادآور و زیســتگاهی مهم برای یوزپلنگ 
است، به همین دلیل بیشترین تلفات در 
این جاده بوده است. سال ها قبل در جاده 
کالمند- بهادران نیز تلفات جاده ای یوز را 
داشته ایم اما در حال حاضر دیگر یوز در آن 
منطقه نداریم که اگر داشتیم به طور قطع 

تلفات جاده ای هم وجود داشت.
این کارشــناس پســتانداران گوشتخوار 
به جنسیت یوزهای تلف شــده در جاده 
عباس آباد اشاره کرد و گفت: سه توله نابالغ 
که دو مورد جنسیتی نامعلوم دارند، یک 
فرد توله یوز ماده - که اخیرا بر اثر تصادف 
تلف شد، دو فرد یوز ماده، یک فرد یوز نر 
یکساله، یک فرد یوز بالغ با جنسیت نامعلوم 
و یک فرد یوز سه ساله با جنسیت نامعلوم 
در ایــن جاده براثر تصادف تلف شــده اند 
همچنین اولین آمار ثبت شده تلفات یوز 
بر اثر تصادف، مربوط به جاده نایبندان در 
سال ۷۸ و متعلق به یک یوز نر است. اولین 
آمار ثبت شده در جاده عباس آباد نیز در 
سال ۸۹ بوده است که یک فرد یوز ماده و 

دو توله نابالغ تلف شدند.
وی با اشاره به گزارش تهیه شده در سال 
۹۵ که متعلق به مطالعاتی در یک بازه ۱۰ 
ساله از سال ۸۴ تا ۹۴ بوده است، توضیح 
داد: یوزپلنگ گونه ای قلمروطلب اســت و 
باتوجه به زیســتگاه و رفتارهایی که دارد 
معمــولا در حال مهاجــرت و جابه جایی 
بین زیستگاه های خود است. بدین جهت 
بیشــتر در معرض تصادفات جاده ای قرار 
می گیرد. براســاس این گزارش ۵۲ درصد 
از تلفــات یوزپلنگ مربــوط به تصادفات 

جاده ای بوده همچنین علت نیمی از کل 
تلفات حیــات وحش، حــوادث جاده ای 
گزارش شده است البته این تلفات جدای 
از بحث شــکار غیرمجاز است که بیشتر 
علفخواران را تهدید می کنــد. این آمار از 
تلفات جاده ای تنها لاشه هایی هستند که 
توســط محیط بانان در مناطق و جاده ها 
دیده می شوند. پس از بررسی علت تلفات 
متوجه می شویم که براثر تصادف، تعارض، 
بیماری یا سم جان خود را از دست داده اند.

این کارشناس پستانداران گوشتخوار درباره 
آمار به دســت آمده از تلفات حیوانات در 
جاده ها گفت: این آمار بسیار محدود و البته 
تکان دهنده است چراکه بسیاری از تلفات 
جاده ای گزارش نمی شوند اما می توان گفت 
جاده ها تهدید بالقوه ای برای حیات وحش 
هستند و اگر وضعیت به همین شیوه ادامه 
پیدا کند و وزارت راه و شهرســازی بدون 
به گسترش  زیســت محیطی  ملاحظات 
شبکه راه ها بپردازد، تلفات افزایش می یابد و 
بسیاری از گونه هایمان را از دست می دهیم.

این کارشــناس حیات وحش خاطرنشان 
کرد: علاوه بر تلفــات جاده ای و تعارضات 
موارد دیگری مانند بالا رفتن سن گونه و 
مرگ طبیعی نیز وجــود دارد حتی بعضا 
گونه ها در فصل جفت گیــری با یکدیگر 
درگیری پیدا می کنند و باعث از بین رفتن 
هم می شوند. بیماری نیز در برخی از آن ها 
عامل تلف شــدن اســت اما در کنار همه 
این موارد  تلفات جاده ای بیشترین عامل 

مرگ ومیر حیات وحش کشور است.
چه گونه هایی از حیات وحش در معرض 
آسیب تصادفات جاده ای قرار می گیرند؟

موســوی درباره گونه پلنگ که زیستگاه 
کوهستانی دارد، گفت: این گونه کمتر در 
معرض تصادفات جــاده ای قرار می گیرد، 
بــا این حال ۲۵ درصد از تلفات پلنگ نیز 

مربوط به تصادفات جاده ای بوده است.
این کارشناس گوشتخواران بزرگ تلفات 
پلنگ را بیشتر به علت تعارضاتی دانست 
که باعث نزدیک شــدن آن هــا به اماکن 
مسکونی می شود و افزود: پلنگ معمولا به 
دلیل سم، شکار یا عللی از این دست تلف 
می شود اما یوز با چنین مشکلاتی روبه رو 
نیست البته یوز جمعیت بسیار کمی دارد، 
به همین دلیل با تعارضات مشابه رو به رو 
نیست اما تلفات جاده ای عامل اصلی مرگ 

و میر یوز است.
این کارشــناس حیات وحش، گونه های 
گوشــتخوار را بیشــتر در معرض آسیب 
تلفات جاده ای دانســت و افزود: آن ها به 
علت جابه جایی بین زیستگاه ها بیشتر از 

علف خواران آسیب می بینند.
وی درباره تلفات جاده ای سگ سانان اظهار 
کرد: براســاس گزارش  ارایه شده درسال 
۹۵، ۶۳ درصد از تلفات جاده ای مربوط به 
سگ سانان بوده است که شغال و روباه در 

این بین بیشترین آسیب را دیده اند.
موســوی با اشاره به گربه سانان که پس از 

سگ سانان آمار بیشترین تلفات جاده ای را 
در رده دوم دارند توضیح داد: تمامی هشت 
گونه گربه سان موجود در ایران مانند گربه 
پالاس، گربه جنگلی، گربه وحشی و ... از 
جاده ها آسیب می بینند حتی گربه شنی 
که زیستگاه بیابانی دارد و در معرض جاده 
نیست هم در معرض تلفات جاده ای قرار 

دارد.
وی علاوه بر تلفات گونه های بزرگی مانند 
خــرس قهوه ای، کفتار، شــغال و روباه به 
تلفات بســیار زیاد گونه های کوچک جثه 
مانند خرگوش و خارپشــت اشاره کرد و 
افزود: آمار تلفات این گونه ها نیز بســیار 
بالا اســت اما با از دســت دادن گونه های 
بزرگ جثــه این گونه هــای کوچک دیگر 
دیده نمی شوند که در حال از دست دادن 

بسیاری از آن ها هستیم.
جاده پارک ملی گلستان تهدیدی برای 

جان پلنگ
وی با اشــاره به آماری از تلفات پلنگ در 
جاده پارک ملی گلســتان اظهار کرد: ۷۰ 
درصــد از تلفات جاده ای پلنــگ در این 
جاده اتفاق افتاده است. این جاده منطقه را 
تخریب کرده است. باتوجه به تنوع زیستی 
در پارک ملی گلســتان، این جاده باعث 
تلفات بسیاری از گوشــتخواران ما مانند 

پلنگ شده است.
موســوی به اقدامات انجام شده در پارک 
ملی گلســتان نیز اشاره و اظهار کرد: پس 
از اینکه گزارش جامعی از آمارها در ســال 
۹۵ تهیه شد، دفتر حیات وحش سازمان 
توانست پیگیری هایی را در جهت اقدامات 
انجام شــده از اداره کل گلستان و اداره راه 
گلستان انجام دهد. متاسفانه قرار بر تغییر 
مکان این جاده بود که این اتفاق رخ نداد. 
ایمن سازی هایی انجام شده است البته نه 
درحد احداث روگذر یــا زیرگذر بلکه در 
خصوص نصــب تابلو و کنترل محدودیت 

سرعت ماشین ها.
وی افزود: براســاس آخرین آمارها تلفات 
پلنگ در این جاده نسبت به گذشته کمتر 
شــده اســت. جاده میان گذر پارک ملی 

گلستان مخاطرات بســیاری برای حیات 
وحش منطقه داشته است اما با همکاری 
وزارت راه و شهرسازی با سازمان حفاظت 
محیط زیست کاهش تلفات حیات وحش 

را در این جاده شاهد بوده ایم.
اقدامات سازمان محیط زیست برای کاهش 

تلفات جاده ای حیات وحش
این کارشــناس حیات وحش تاکید کرد: 
تلفات جاده ای معضلی برای حیات وحش 
ما است. ســازمان حفاظت محیط زیست 
در حــد توان با احــداث جاده های جدید 
به ویژه آن ها که از داخل مناطق حفاظت 
شده عبور می کنند، مخالفت و با نهادهای 
ذی ربط ماننــد وزارت راه و شهرســازی 
رایزنی می کند. با اقدامات سازمان تاحدی 
حساسیت در این زمینه ایجاد شده است. 
بسیاری از ادارات محیط زیست نقاط داغ 
تلفــات جاده ای را شناســایی و به ادارات 
مربوطه در هر اســتان اعلام کرده اند تا به 
ایمن سازی جاده جهت عبور حیات وحش 

بپردازند.
وی به دســتورالعمل ایمن سازی جاده ها 
اشاره و اظهارکرد: در حال حاضر تابلوها با 
اندازه بسیار کوچک کارایی لازم را ندارند 
این درحالیست که با توجه به دستورالعمل 
نوشــته شــده، تابلوهــا باید براســاس 
استاندارهای جهانی تهیه شوند و قابل دید 
باشند همچنین نصب دوربین های کنترل 
سرعت و ایمن سازی جاده ها باید براساس 

همین پروتکل های استاندارد اجرا شود.
موســوی ادامــه داد: وزارت راه نیــز باید 
در این راســتا کمک، اعتبــاری برای این 
موضوع مشخص کند و قبل از احداث جاده 
ملاحظات زیســت محیطی آن را در نظر 
بگیرد و در مکان هایی که نیاز به روگذر یا 

زیرگذر است، اقدامات لازم را انجام دهد.
این کارشناس حیات وحش افزود: انتظار 
نداریم برای تمامی جاده ها چنین اقداماتی 
انجام شود اما در حال حاضر حتی در جاده 
عباس آباد که زیستگاه یوز و گونه در معرض 
خطر انقراض ماست موفق به احداث روگذر 
یا زیرگذر و ایمن ســازی جاده برای عبور 
حیوانات نشده ایم. به عبارتی در حد همین 
جاده هــم در مجاب کــردن ارگان های 

ذی ربط توفیق پیدا نکرده ایم.
وی عنوان کرد: این نهادها حساسیت لازم 
را ندارند که با احداث این جاده ها چه بلایی 
بر سر حیات  وحش می آورند. شاید الان این 
تلفات به صورت خاموش باشد و خیلی دیده 
نشوند اما در بلندمدت بسیاری از گونه ها را 
در همین جاده ها از دست می دهیم. شاید 
احداث جاده و گسترش شبکه های جاده ای 
افتخاری برای نهادهای مرتبط باشــد اما 
برای حیات وحش و محیط زیست به ویژه 
جاده هایی که از مناطق حفاظت شده عبور 

می کنند، بسیار آسیب زا هستند.
موســوی ضمن اشــاره به اینکه سازمان 
محیط زیســت درحد توان مخالفت خود 
را اعلام می کند و رعایت ملاحظات زیست 

محیطی را خواستار می شــود، گفت: در 
بسیاری از مواقع تلاش بر انجام ارزیابی و 
ملاحظات زیســت محیطی  می کنیم اما 
گاهی چنین اتفاقی نمی افتد و پس از اتمام 

کار نیز زیر بار تغییر و اصلاح نمی روند.
وی ادامه داد: استان ها خود تاحدی نقاط 
داغ تلفات جاده ای را شناســایی کرده اند 
و ما درخواســت کرده ایم تا با تکمیل این 
نقاط، وزارت راه استان منعکس کننده این 
موضوع باشد. با همکاری محدود از جانب 
برخی ادارات کل استان ها ایمن سازی هایی 
مانند نصب تابلو انجام شده است اما هنوز 
کم کاری هایی از جانب ادارات راه یا وزارت 

راه وجود دارد.
موسوی با اشاره به اتفاق اخیر - تلف شدن 
توله یوز ماده در جاده عباس آباد - ادامه داد: 
باتوجه به این اتفاق جلساتی برگزار شده 
و قرار است همکاری های بیشتری جهت 
ایمن ســازی جاده باتوجه به پروتکل های 
موجود صورت بگیــرد. امیدواریم هرچه 

زودتر ایمن سازی این جاده ها انجام شود.
وی ادامــه داد: در ایمن ســازی جاده ها با 
موضوع روشنایی جاده ، محدودیت سرعت 
و تغییــر تابلوهایی که کمرنگ شــده اند، 
روبه رو هستیم. اقداماتی نیز در این راستا 
انجام شده اســت. به عنوان نمونه پویش 
»نذر طبیعت« درحــال انجام اقداماتی با 
بهره گیری از کمک های مردمی است که 

امیدواریم به نتیجه برسد.
کارگروه تبعات جاده ای بر حیات وحش چه 

بود و چه شد؟
این کارشناس دفتر حیات وحش سازمان به 
توضیحی درباره کارگروه »تبعات جاده ای بر 
حیات وحش« پرداخت و گفت: چند سال 
قبل در این کارگروه با همکاری وزارت راه و 
شهرسازی و پلیس راهور دستورالعمل هایی 
تهیه شد و هماهنگی هایی با وزارتخانه ها 
صورت گرفت اما ایــن کارگروه نیز عملا 
رها شد و به جایی نرسید چراکه با تغییر 

مدیریت ها کارگروه ها نیز منفعل می شوند.
همه با هم برای کاهش تلفات جاده ای 

حیات وحش
وی خواســتار تاکید رســانه ها بر تبعات 
تلفات جاده ای حیات وحش شد و گفت: 
شاید با این شــیوه، وزارتخانه های مرتبط 
حساســیت لازم را نسبت به این موضوع 
را پیدا کنند. نباید فقط از سازمان محیط 
زیست مطالبه گری کنیم چراکه سازمان 
به تنهایی نمی تواند بحث حفاظت را پیش 
ببرد و به کمک نهادهایی مانند وزارت راه 
و شهرسازی، وزارت صمت)صنعت،معدن و 
تجارت( و ادارات راه و محیط زیست استانی 

در بحث ایمن سازی جاده ها نیاز دارد.
موســوی در پایــان تاکید کــرد: تمامی 
ارگان هــای ذی ربــط بایــد در اجــرای 
ملاحظات زیست محیطی جاده ها همکاری 
لازم را داشــته باشند  و اگر نیاز به احداث 
جاده ای است حتما دریافت ارزیابی محیط 

زیستی آن را جدی بگیرند.

تمامی هشت گونه 
گربه سان موجود در ایران 
مانند گربه پالاس، گربه 
جنگلی، گربه وحشی و ... 
از جاده ها آسیب می بینند 
حتی گربه شنی که زیستگاه 
بیابانی دارد و در معرض 
جاده نیست هم در معرض 
تلفات جاده ای قرار دارد

نتایج نهایی کنکور اعلام شد
رئیس ســازمان سنجش آموزش کشــور از اعلام نتایج 
پذیرفته شــدگان نهایی رشــته های مختلف تحصیلی 
دانشگاه ها و مؤسســات آموزش عالی آزمون سراسری 
ســال ۱۴۰۱ در رشته های تحصیلی با آزمون و پذیرش 

صرفاً بر اساس سوابق تحصیلی خبر داد.
دکتر عبدالرســول پورعباس ضمن تبریک به پذیرفته 
شــدگان و آرزوی موفقیت های بیشتر برای آنان گفت: 
پذیرفته شــدگان نهایی رشــته های مختلف تحصیلی 
دوره های روزانه،  نوبت دوم  )شــبانه(، مراکز آموزشــی 
دانشگاه پیام نور، پردیس های دانشگاه فرهنگیان و تربیت 
دبیر شهید رجایی، مؤسسات آموزش عالی غیرانتفاعی 
و غیردولتی، رشــته های تحصیلی مجــازی، پردیس و 

شهریه پرداز دانشگاه ها و مؤسسات آموزش عالی کشور 
در رشــته های تحصیلی با آزمون و پذیــرش صرفاً بر 
اســاس سوابق تحصیلی، همچنین رشته های تحصیلی 
پزشکی، دندانپزشکی، داروسازی و دامپزشکی دانشگاه 
آزاد اسلامی در سال تحصیلی ۱۴۰۲-۱۴۰۱ در درگاه 

اطلاع رسانی سازمان سنجش اعلام شده است.
معاون وزیر علوم، تحقیقــات و فناوری افزود: در آزمون 
سراســری سال ۱۴۰۱ کلیه دانشگاهها و مراکز آموزش 
عالی به جز دانشــگاه آزاد اســلامی تعــداد ۴۷۹ هزار 
داوطلب قبول شده اند که از این تعداد ۱۸۰ هزار و ۴۶۶ 
داوطلب در رشته های تحصیلی با آزمون و ۲۹۸ هزار و 
۵۳۴ داوطلب در پذیرش صرفاً بر اساس سوابق تحصیلی 

پذیرفته شده اند که حدود ۵۸ درصد پذیرفته شدگان زن 
و حدود ۴۲ درصد مرد هستند.

رئیس سازمان ســنجش آموزش کشــور درباره نحوه 
ثبت نام پذیرفته شــدگان در دانشگاه ها و مراکز آموزش 
عالی گفت: پذیرفته شدگان برای اطلاع از نحوه و تاریخ 
ثبت نام، علاوه بر مدارک مندرج در اطلاعیه منتشر شده 
در درگاه سازمان سنجش، ضرورت دارد در تاریخ ۲ مهر 
ماه به درگاه اطلاع رســانی دانشگاه و یا موسسه آموزش 

عالی محل قبولی خود مراجعه نمایند.
دکتر پورعباس افزود: نتایج مربوط به ســایر رشته های 
تحصیلی دانشگاه آزاد اسلامی به جز رشته های تحصیلی 
پزشکی، دندانپزشکی، داروسازی و دامپزشکی همزمان 

از طریق درگاه اطلاع رســانی مرکز سنجش و پذیرش 
دانشگاه آزاد اسلامی اعلام می شود و متقاضیانی که هم 
در ردیف پذیرفته شدگان یکی از دانشگاه ها و مؤسسات 
آموزش عالی و هم در ردیف پذیرفته شدگان دانشگاه آزاد 
اســلامی قرار می گیرند توجه داشته باشند که منحصراً 
می توانند در یکی از کد رشته  محل های قبولی ثبت نام 
نمایند و به عبارتی مجاز به ثبت نام در هر دو محل قبولی 

نخواهند بود.
به گزارش ایسنا، نتایج اولیه آزمون سراسری سال ۱۴۰۱، 
بامداد چهارشنبه ۱۲ مرداد از طریق درگاه اطلاع رسانی 
سازمان سنجش اعلام شد. فرآیند انتخاب رشته مجازین 

از  ۱۷ مرداد آغاز شد و تا ۲۲ مرداد ماه ادامه  داشت.
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پیام خانه سینما برای مهسا امینی
جامعه اصناف سینمایی ایران »تاسف عمیق خودرا از برخورد منجر به درگذشت مهسا 

امینی اعلام کرده و خودرا شریک غم خانواده ی محترم او می داند.«
به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نق از ایسنا، در بخش های از پیام هیات مدیره خانه 
سینما آمده است:»اینک جامعه ایران در بهت این حادثه ناگوار و غیر قابل توجیه فرو رفته 
و خانه سینمای ایران مصرانه از تمامی متولیان کشور می خواهد تا برخوردهای سلیقه ای، 

قهری و همراه با خشونت در مواجهه با تمام زنان و دختران ایران پایان یابد.
بی شک هر خشونتی ، خشونتی جدید را بازتولید کرده که به ایجاد فاصله ها می انجامد. 

حفظ جان انسانها و پاسداشت کرامت انسانی مهمترین نیاز فرهنگی کشور است.«
انجمن صنفی کارگردانان سینمای مستند و کانون کارگردانان سینمای ایران هم برای 

مهسا امینی پیام تسلیتی جداگانه داده است.
مهسا امینی دختر ۲۲ساله ای بود که چهارشنبه هفته گذشته از سوی نیروهای امنیت 
اخلاقی بازداشت و به دنبال آن اعلام شد وی همان روز دستگیری در مقر انتظامی دچار 
عارضه قلبی شد و برغم انتقال در بیمارستان کسری و تلاش پزشکان، بعدازظهر جمعه 

درگذشت.

جشن اسباب بازی های ایرانی در سینما
انیمیشن سینمایی »لوپتو« با شعار »جشن اسباب بازی های ایرانی در سینما« مهرماه در 

سینماهای سراسر کشور اکران می شود.
به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل از روابط عمومی پروژه، همزمان با مشــخص 
شدن موعد اکران انیمیشن سینمایی »لوپتو« به تهیه کنندگی محمدحسین صادقی و 

کارگردانی عباس عسکری، از پوستر رسمی آن رونمایی به عمل آمد.
این انیمیشن همزمان با آغاز سال تحصیلی جدید با شعار »جشن اسباب بازی های ایرانی 

در سینما« روی پرده می رود.
پوستر »لوپتو« توسط هادی محمدیان، کارگردان انیمیشن های سینمایی »شاهزاده روم«، 
»فیلشاه« و »بچه  زرنگ« طراحی شده است. موسسه بهمن سبز پخش سینمایی این 
انیمیشن سینمایی را برعهده دارد.»لوپتو« محصول مرکز انیمیشن سوره، یک انیمیشن 
سینمایی موزیکال با فضایی شاد و مهیج است که با تکنیک سه بعدی در استودیو فراسوی 

ابعاد توسط هنرمندان کرمانی تولید شده است.
در خلاصه داستان این انیمیشن آمده است: »پدر علی در کارگاه لوپتو با یاد دادن ساخت 
اسباب بازی به بیمارانش، آن ها را درمان می کند. کارگاه اسباب بازی های خلاقانه لوپتو که 
بین کودکان ایرانی محبوبیت زیادی دارد با خرابکاری یک ناشناس تعطیل می شود. علی 

تلاش می کند پدرش را که ناامید شده است از این مخمصه نجات دهد... «

»اسپیلبرگ« فاتح جشنواره تورنتو شد
چهل و هفتمین جشــنواره تورنتو با اعطای جایزه بهترین فیلــم از نگاه مخاطبان به 

»فبلمنز« ساخته جدید »استیون اسپیلبرگ« به کار خود پایان داد.
به گــزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل از ورایتی، فیلم »فبلمنز« ســاخته جدید 
»استیون اسپیلبرگ« با کسب جایزه بهترین فیلم از نگاه مخاطبان جشنواره فیلم تورنتو، 

نام خود را به عنوان یکی از فیلم های اصلی در فصل جوایز سینمایی مطرح کرد.
 این فیلم با الهام از دوران کودکی »اسپیلبرگ«، به عنوان یک پرتره شخصی از کودکی 
در قرن بیستم آمریکا توصیف شده و داستان آن در مورد کشف یک راز خانوادگی توسط 
یک مرد جوان اســت که به قدرت ســینما برای کمک به دیدن حقیقت در خودمان و 

دیگران نیز اشاره دارد.
»میشل ویلیامز«، »پل دانو«، »ســت روگن«، »گابریل لابل«، »جین برلین«، »جولیا 
باترز«، »رابین بارتلت«، »کیلی کارستن« و »جود هیرش« تیم بازیگران ساخته جدید 
»اســتیون اسپیلبرگ« را تشکیل می دهند و »اسپیلبرگ« با همراهی »تونی کوشنر« 
نگارش فیلمنامه آن را بر عهده داشــته  است.جایزه اصلی جشنواره فیلم تورنتو یکی از 
قابل اعتمادترین پیش بینی کننده های جوایز اســکار محســوب می شود و در گذشته 
فیلم هایی چون »کتاب سبز« و »ســرزمین آواره ها« پس از کسب این جایزه موفق به 
کسب جایزه بهترین فیلم در جوایز اسکار شدند.از زمان راه اندازی جایزه بهترین فیلم از 
نگاه مخطاطبان جشنواره تورنتو )people’s choice award( در سال ۱۹۷۸، تاکنون 
۷ فیلم برنده این جایزه در نهایت موفق به دریافت بهترین فیلم اسکار شده اند و از میان 

۵ فیلم در دو دهه اخیر این عنوان را کسب کرده اند.
امسال سینمای ایران نیز چهار فیلم در جشنواره تورنتو داشت، فیلم »شب، داخلی، دیوار« 
ساخته وحید جلیلوند در بخش سینمای معاصر جهان، »تفریق« به کارگردانی مانی حقیقی 
در بخش پلتفورم، »بی رویا« از آرین وزیردفتری در بخش منتخب صنعت سینما و فیلم 

»خرس نیست« از جعفر پناهی هم در بخش نمایش های ویژه به نمایش گذاشته شدند.

خبر

* سیدسجاد چاووشی
چه جنگ ها که نکردم سر ستاندن تو
شکست خورده ام امّا پس از نماندن تو

چقدر عقل به دل حمله کرد... امّا شکر
دلم عقب ننشست از همیشه خواندن تو

تو زخم خورده ی تیر رقیب بودی و من
به زور سمتِ به سنگر کشان کشاندن تو

وَ من تمام غروری که بود را کُشتم
برای در بغلم لحظه ای نشاندن تو

نگو به من که سرانجام جنگ تنهایی است
غنیمت است برایم به یاد ماندن تو

شعر هفته

حراج هفت میلیون دلاری یک برگ از شاهنامه شاه طهماسب 

»برادران لیلا« به استرالیا می روند

یک صفحه بســیار ارزشــمند و کمیاب از 
شاهکار جهانی شاهنامه شاه طهماسب در 
حراجی ماه آینده ساثبیز لندن با رقمی بین 

۴.۵ تا هفت میلیون دلار چکش می خورد.
به گــزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل 
از هنر انلاین، در حراج »هنر دنیای اسلام و 
هند« که ۲۶ اکتبر در ساثبیز لندن برگزار 
می شود، یک برگ از شــاهنامه موسوم به 
شاه طهماسب از گران ترین آثار خواهد بود. 
مدیران ســاثبیز برای این صفحه ارزشمند 
رقم پایه چهار تا شش میلیون پوند )۴.۶ تا 
۶.۹ میلیون دلار( در نظر گرفته اند و انتظار 
می رود دوســتداران هنر ایرانی و اســلامی 
دست به جیب شوند و رقمی بالاتر برای به 

دست آوردن آن بپردازند.
حکیم ابوالقاســم فردوسی شاهنامه را بین 
ســال های ۹۷۷ تا ۱۰۱۰ میلادی ســروده 
و گفتــه می شــود کتاب منظــوم زندگی 
پادشــاهان ایران بین ۵۰ تــا ۶۰ هزار بیت 
دارد. برگه ای که قرار است کمی بیش از یک 
ماه دیگر در ســاثبیز لندن روی میز برود و 

چکش حراج بخورد، مربوط به قرن شانزدهم 
است و کارشناسان معتقدند کار تصویرگری 
تمام برگ های کتاب با هنرنمایی برخی از 
بهترین هنرمندان آن زمان ایران حدود دو 

دهه کار برده است.
رکورد پیشــین یک اثر هنــری مربوط به 
دنیای اسلام سال ۲۰۱۱ با رقم ۷.۴ میلیون 
پوند در ساثبیز لند به ثبت رسیده که آن هم 
یک برگ بسیار نفیس و ارزشمند از شاهنامه 
شاه طهماسب است و امروز در موزه آقاخان 
تورنتو در کانادا نگهداری می شود. کار نگارش 
و تصویرگری این شاهنامه به سفارش شاه 
اســماعیل صفوی آغاز شد و پس از مرگ، 
پسرش شاه طهماســب این ماموریت را به 

سرانجام رساند.
از دیگر آثار هنری کــه حراج »هنر دنیای 
اســلام و هند« چکش می خــورد می توان 
به یک جلد قرآن بســیار نفیس مربوط به 
ســال های ۱۵۷۵ و ۱۵۷۶ اشــاره کرد که 
کارشناسان ساثبیز برای آن رقم پایه ۴۰۰ 

تا ۶۰۰ هزار پوند را در نظر گرفته اند.

جشــنواره بین المللی فیلــم »آدلاید« در 
استرالیا میزبان نمایش فیلم »برادران لیلا« 
بــه عنوان تنها فیلم ایرانــی در این رویداد 

سینمایی خواهد بود.
به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل از 
ایسنا، جشنواره بین المللی فیلم »آدلاید« از 
تاریخ ۱۹ تــا ۳۰ اکتبر )۲۷ مهر تا ۸ آبان( 
در استرالیا برگزار می شود و فیلم سینمایی 
»برادران لیلا« به نویســندگی و کارگردانی 
سعید روســتایی در بخش سینمای جهان 

این جشنواره به نمایش گذاشته می شود.
»برادران لیلا« به نویســندگی و کارگردانی 
سعید روستایی نخســتین نمایش جهانی 
خود را در بخش مســابقه جشــنواره کن 

امسال تجربه کرد و در نهایت جایزه بهترین 
فیلم بخش اصلی این رویداد را از نگاه هیات 
داوران فدراسیون بین المللی منتقدان فیلم 
)فیپرشی( کسب کرد.این فیلم چندی پیش 
در سینماهای فرانسه نیز اکران عمومی شد 
و تاکنون به جشــنواره های سینمایی چون 
بوسان، مونیخ، ملبورن، هنگ کنگ و زوریخ 

نیز دعوت شده است.
در خلاصه داستان فیلم »برادران لیلا« آمده 
است: لیلا در ۴۰ سالگی تمام زندگی خود را 
صرف مراقبت از پدر و مادر و چهار برادرش 
کرده است. در کشوری که درگیر تحریم های 
بین المللی اســت، خانواده دائماً  اقتصادی 
با هم بحث می کننــد و زیر بار بدهی  خُرد 

می شوند. 
لیلا در حالی کــه برادرانش در تلاش برای 
گذراندن زندگی خود هســتند، نقشــه ای 
می کشــد تــا بــا راه اندازی یــک تجارت 
خانوادگــی آنهــا را از فقر نجــات دهد. در 
حالی که آنها به شــدت بــه حمایت مالی 
نیاز دارند، لیلا متوجه می شود که پدرشان 
اسماعیل، مخفیانه یک میراث خانوادگی را 
پنهان کرده اســت. این اتفاق باعث هرج و 
مرج در خانواده ای می شــود که از پیش نیز 
شکننده بود. با بدتر شدن وضعیت سلامتی 
پدر، اقدامات هــر یک از اعضای خانواده به 
تدریج خانواده را یک قدم به ســمت انفجار 

نزدیک می کند.

ترانه علیدوســتی، نوید محمدزاده، سعید 
پورصمیمی، فرهاد اصلانی، پیمان معادی، 
محمد علیمحمدی، نیره محمدی و مهدی 

حســینی نیا بازیگران این فیلم هســتند و 
کمپانی فرانســوی »وایلد بانچ« نیز بخش 

بین المللی این فیلم بر بر عهده دارد.

نگاهی به 44سال حضور سینمای ایران در جوایز اسکار؛

ایران با»جنگ جهانی سوم« در امریکا
با انتخاب رســمی فیلم »جنگ جهانی 
سوم« برای رقابت در شاخه بهترین فیلم 
بین المللی اســکار ۲۰۲۳، هومن سیدی 
با فیلمش بیســت و هشــتمین نماینده 
ســینمای ایران در این جوایز خواهد بود 
که تا تاریخ ۹ آذر بــرای اکران در داخل 

کشور فرصت دارد.
به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل 
از ایسنا، هیات معرفی نماینده سینمای 
ایران به مراسم اســکار امسال در نهایت 
فیلم »جنگ جهانی سوم« ساخته هومن 
ســیدی را به عنوان نماینده ســینمای 
ایران برای رقابت در شاخه بهترین فیلم 
بین المللــی نود و پنجمیــن دوره جوایز 

سینمایی اسکار معرفی کرد.
سینمای ایران در آستانه پنجمین نامزدی 

اسکار
»جنــگ جهانی ســوم« کــه در بخش 
افق های هفتاد و نهمین جشــنواره فیلم 
ونیز رونمایی شــد با کســب دو جایزه 
بهترین فیلم و بهترین بازیگر مرد )محسن 
تنابنده( این بخش، شــانس خود را برای 
نمایندگی سینمای ایران در اسکار ۲۰۲۳ 
افزود و در نهایت گوی سبقت را از چهار 
فیلم دیگر شــامل »موقعیــت مهدی« 
ســاخته هادی حجازی، »پسر دلفینی« 
ســاخته محمد خیراندیش، »بدون قرار 
قبلی« ساخته بهروز شعیبی و »تفریق« 

ساخته مانی حقیقی ربود.
بر اساس قوانین آکادمی اسکار، فیلم های 
معرفی شده از سوی کشورهای مختلف 

برای واجد شرایط شدن رقابت در شاخه 
بهترین فیلم بین المللی باید حداقل هفت 
روز اکران عمومی را در کشور مبدا )ایران( 
داشــته باشــد ، بنابراین »جنگ جهانی 
ســوم« باید تا موعد مقرر اعلام شــده از 

سوی آکادمی در ایران اکران شود.
بر اســاس قوانین شــاخه بهترین فیلم 
بین المللی اســکار ۲۰۲۳، فیلم  باید بین 
تاریخ ۱۱ دی ماه ۱۴۰۰ تا حداکثر  ۹ آذر 
۱۴۰۱ در کشور مبدا، حداقل ۷ روز اکران 

تجاری و عمومی داشته باشند.
ســال گذشــته ســینمای ایــران فیلم 
»قهرمان« ساخته اصغر فرهادی را پس از 
کسب جایزه بزرگ جشنواره کن به اسکار 
فرستاد و این فیلم به جمع فهرست کوتاه 
نامزدهای اولیه این شاخه شامل ۱۵ فیلم 
راه یافت اما در نهایت نتوانست به جمع ۵ 

نامزد نهایی برسد.
44سال سابقه حضور 

اولین حضور ســینمای ایــران در جوایز 
اســکار  به ۴۴ سال قبل بازمی گردد و تا 
به امروز فیلم های ایرانی چهار بار به جمع 
نامزدهای نهایی این رویداد سینمایی راه 
یافته انــد. پس از نامــزدی تاریخی فیلم 
»بچه های آسمان« در ســال ۱۹۹۸ در 
شاخه فیلم خارجی زبان، اصغر فرهادی دو 
بار با فیلم های »جدایی نادر از سیمین« 
)۲۰۱۱( و »فروشنده« )۲۰۱۶( به جمع 
نامزدهای نهایی اسکار بین المللی راه یافت 
و دو بار سینمای ایران را صاحب مجسمه 

طلایی اسکار کرد.

سابقه سینمای ایران در جوایز اسکار تنها 
به شــاخه بهترین فیلم بین المللی ختم 
نمی شــود و اصغر فرهادی در هشــتاد و 
چهارمین دوره جوایز اســکار برای فیلم 
»جدایــی نادر از ســیمین« در شــاخه 
بهترین فیلمنامه اصلی نامزد کسب جایزه 
شد. این از معدود دفعاتی بود که فیلمی 
غیرانگلیســی زبان نامزد شاخه فیلمنامه 
اصلی می شــد اما در نهایت در آن سال 
جایزه این شــاخه به »وودی آلن« برای 

فیلم »نیمه شب در پاریس« رسید. 
»جنــگ جهانی ســوم« که بواســطه 
حضور در جشــنواره ونیز و کسب جوایز، 
بازخورهــای مثبتی از ســوی منتقدان 
بین المللی دریافت کــرده، این فرصت را 
دارد تا پنجمین نامزدی اســکار را برای 

سینمای ایران به ارمغان بیاورد.
تاریخ حضور سینمای ایران در جوایز 

اسکار
ســال ها پیش برای نخســتین بار وزارت 
فرهنگ و هنر وقت در سال ۱۳۵۶ فیلم 
»دایره  مینا« ساخته  داریوش مهرجویی را 
به اســکار معرفی کرد و پس از آن فیلم 
»باد صبا« ساخته  آلبر لاموریس به عنوان 
نماینده  ایران در ســال ۵۷ راهی آکادمی 
اســکار شد. پس از ۱۷ ســال وقفه و در 
سال ۱۹۹۴ فیلم »زیر درختان زیتون« به 
کارگردانی عباس کیارستمی نماینده ایران 
در شصت وهفتمین دوره جوایز اسکار نام 
گرفت. »بادکنک سفید« از جعفر پناهی 
در ســال ۱۹۹۵ به آکادمی معرفی شد و 

پس از یک ســال وقفه و در سال ۱۹۹۷ 
فیلم »گبه« محســن مخملباف نماینده 

ایران در این جوایز سینمایی شد. 
»بچه های آسمان« ساخته مجید مجیدی 
در سال ۱۹۹۸ به اســکار خارجی رفت 
و ســال بعد از آن نیز »رنگ خدا« دیگر 
ســاخته مجیدی فرصت حضور در این 

جایزه سینمایی را پیدا کرد. 
»زمانی برای مســتی اســب ها« ساخته 
بهمن قبــادی )۲۰۰۰(، »باران« مجید 
مجیدی )۲۰۰۱(، »من ترانه ۱۵ ســال 
دارم« بــه کارگرانی رســول صدرعاملی 
)۲۰۰۲(، »نفس عمیق« ســاخته پرویز 
شــهبازی )۲۰۰۳(، »لاک پشت ها پرواز 
می کننــد« از بهمن قبــادی )۲۰۰۴(، 
»خیلی دور خیلی نزدیک« به کارگردانی 
رضا میرکریمی )۲۰۰۵(، »کافه ترانزیت« 
از کامبوزیا پرتــوی )۲۰۰۶(، »میم مثل 
مادر« اثر رسول ملاقلی پور )۲۰۰۷(، »آواز 
گنجشک ها« از مجید مجیدی )۲۰۰۸(، 
»دربــاره الی« به کارگرانی اصغر فرهادی 
)۲۰۰۹( و »بدرود بغداد« از مهدی نادری 
)۲۰۱۰(، نمایندگان ســینمای ایران در 
ســال های بعد بودند تا در ســال ۲۰۱۲ 
ســینمای ایران با فیلــم »جدایی نادر از 
سیمین« ساخته اصغر فرهادی توانست 
برای اولین بار این جایزه مهم را به ویترین 

افتخارات خود اضافه کند. 
 ۲۰۱۶ و   ۲۰۱۵  ،۲۰۱۴ ســال های  در 
به ترتیــب فیلم های »گذشــته« اصغر 
فرهــادی، »امــروز« رضــا میرکریمی و 

»محمد رســول الله« مجیــد مجیدی به 
اسکار فرستاده شــدند و در سال ۲۰۱۶ 
اصغر فرهادی با فیلم »فروشــنده« برای 

دومین بار به اسکار خارجی دست یافت. 
ســال ۲۰۱۸ نیز فیلم »نفس« از نرگس 
آبیار نماینده ســینمای ایران در نودمین 
دوره جوایز ســینمایی اســکار بود. سال 
۲۰۱۹ فیلــم »بدون تاریخ، بدون امضاء« 
ساخته وحید جلیلوند این فرصت را یافت 
تا نماینده ســینمای ایران در این جوایز 
سینمایی باشد و در جوایز اسکار ۲۰۲۰ 
نیز برای نخســتین بار یک مستند به نام 
»در جستجوی فریده« ساخته مشترک 
آزاده موسوی و کوروش عطایی به رقابت 

اسکار فرستاده شد. 
در اسکار ۲۰۲۱، فیلم »خورشید« ساخته 
مجید مجیدی به عنوان بیست و ششمین 
نماینده سینمای ایران در شاخه بهترین 
فیلم بین المللی )غیرانگیسی زبان( انتخاب 
شد و حتی توانســت به جمع نامزدهای 
اولیه این شــاخه )فهرست ۱۵ تایی( نیز 

راه یابد.
مجید مجیــدی همچنان با شــش بار 
حضور با آثارش به عنــوان نمایند ایران 
در جوایز اســکار )بچه های آسمان، رنگ 
خدا، باران، آواز گنجشک ها، محمد رسول 
الله و خورشــید( از این حیــث رکورددار 
اســت  و پس از او اصغر فرهادی با پنج 
بار نمایندگی سینمای ایران در اسکار با 
آثارش قرار دارد که دو بار اسکار را گرفته 

است.

* زهرا خاوری
درد عشق تو شیاطین را پیمبر می کند 

و بهارم را شبیه ماه آذر می کند 

گرچه به عاشق شدن باور نداری تو ولی
یک نفر یک روز چشمان تورا تر  می کند 

اهل نفرین نیستن اما یقین دارم کسی
آنچه با من کرده ای با تو چه بدتر میکند

گریه های من که هیچ، اما  نمی دانی  که چه
با پدر این گریه های تلخ دختر می کند؟

درد خود را گر بگویم با خدا در روز حشر
روز عقبی هم دوباره قصد محشر می کند

فکر کردی علت تنهایی مهتاب چیست
عشق اورا در تن شب ها شناور می کند

در شب اول درون قبر من حرف تو شد 
نیستی چه گریه ها این نهی و منکر می کند
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سفر وزیر بهداشت به مشهد برای بررسی 
خدمات رسانی به زائران در دهه پایانی صفر

مدیر روابط عمومی دانشــگاه علوم پزشکی 
مشــهد گفت: دکتر بهرام عیــن اللهی، وزیر 
بهداشت، با همراهی معاونان بهداشت، درمان، 
توســعه مدیریت و منابع وزارت بهداشــت و 
همچنین رئیس سازمان اورژانس کشور امروز، 
۲۸ شهریور ماه، جهت بررسی خدمت رسانی 
برای زائران دهه آخر صفر وارد مشهد شدند.  
دکتــر محمد پهلوان کاشــی در گفت وگو با 

ایسنا اظهار کرد: وزیر بهداشت علاوه بر بازدید از مرکز خدمات جامع سلامت ملک آباد، 
از بیمارستان طالقانی نیز بازدید کرد. همچنین با حضور وزیر بهداشت تخت های جدید 

ICU و اتاق عمل های جدید بیمارستان طالقانی افتتاح شد.  

مدیر روابط عمومی دانشگاه علوم پزشکی مشهد تصریح کرد: تا ساعاتی دیگر جلسه ای 
با حضور دکتر عین اللهی و هیات همراه برای بررسی آخرین شرایط خدمت رسانی به 

زائران در دهه آخر صفر برگزار خواهد شد.  

مشکلی برای اسکان زائران پیاده نداریم

سخنگوی جمعیت خدمتگزار زائران پیاده امام رضا)ع( گفت: در حال حاضر با امکاناتی 
که شــهرداری مشهد و ستاد خدمات صفر در اختیار ما قرار داده، پیش بینی می شود 

مشکلی برای اسکان زائران پیاده نداشته باشیم.
حسین رضایی در گفت وگو با ایسنا در خصوص وضعیت اسکان زائران پیاده در مشهد 
اظهار کرد: مطابق پیش بینی ها حدود ۶۰۰ هزار زائر پیاده در دهه پایانی صفر به مشهد 
مشرف خواهند شد. در حال حاضر ثبت نام ۱۰۰ هزار زائر که شرایط اسکان در مشهد 

ندارند، قطعی شده است.
وی افزود: به طور کلی زائران پیاده ۲ گروه هستند. یک گروه در مشهد امکانات اسکان 
در اختیار دارند و گروه دیگر زائرانی هســتند که وضعیت اسکان مشخصی در مشهد 
ندارنــد. این گروه باید در ســامانه com.www.zaerin۸ ثبت  نام کنند تا امکانات 
اســکان برای آن ها فراهم شود. زائرانی که در این ســامانه ثبت  نام نکرده اند، پس از 

حرکت در نخستین ایستگاه صلواتی آمارگیری می شوند.
سخنگوی جمعیت خدمتگزار زائران پیاده امام رضا)ع( بیان کرد: در حال حاضر ۲۶۶ 
مرکز اسکان برای ۱۱۰ هزار زائر پیاده آماده کرده ایم. همچنین ۳۰ هزار ظرفیت دیگر 
با ۹ ســالن ورزشی پیش بینی شده تا در صورت افزایش مراجعه زائران پیاده، شرایط 

اسکان آن ها نیز فراهم شود.  
رضایی با بیان اینکه شهرداری منطقه هفت بوستان ریحانه را برای اسکان زائران پیاده 
در اختیار ما قرار داده، گفت: البته باید توجه داشــت گاهی زائران صبح ها وارد مشهد 

و پس از زیارت از مشهد خارج می شوند؛ از همین رو نیازی به اسکان شبانه ندارند.
وی بیان کرد: تمام زائرانی که در سایت com.www.zaerin۸  ثبت نام کنند، تحت 
پوشش بیمه ای قرار می گیرند. با هماهنگی انجام شده با بیمه مرکزی و از طریق یکی 
از شرکت های بیمه ای معتبر، تمام زائران پیاده از مبدا تا مبدا بیمه خواهند شد. این 
بیمه تا سه روز پس از ماه صفر معتبر است. دارندگان این بیمه در صورت بروز حادثه 
از خدمات بیمه ای پزشکی تا ۲۰۰ میلیون ریال و دیه کامل ۶ میلیارد ریالی برخوردار 

خواهند شد.
سخنگوی جمعیت خدمتگزار زائران پیاده امام رضا)ع( یادآور شد: به منظور دسترسی 
آســان خادمان و زائران پیاده بارگاه رضوی، ســتاد مردمی جمعیت خدمتگزار هفته 
گذشــته با حضور مسئولان شهری و استانی افتتاح شد. این ستاد در خیابان فداییان 
اسلام هشت، سیدین هشت از روز اربعین تا انتهای ماه صفر به صورت شبانه روزی فعال 
خواهد بود. کســانی که تحت هر عنوان قصد همکاری با این ستاد را دارند، می توانند 
با مراجعه حضوری به این دفتر و یا تماس با شــماره ۳۸۵۵۸۰۱۲ مشــارکت خود را 

اعلام کنند.

۳۵ درصد آب تولیدی در شبکه توزیع 
تربت حیدریه هدر می رود

مدیــر امور منابع آب منطقــه تربت حیدریه 
گفــت: اکنون بین ۳۰ تــا ۳۵ درصد آب در 
شبکه های توزیع آب شــرب این شهرستان 
هدر می رود، بنابراین اصلاح شبکه توزیع در 

تربت حیدریه ضروری است.
مهدی طلعتی روز گذشــته در گفت و گو 
بــا خبرنگار ایرنا افــزود: مدیریت توزیع و 
مصرف آب شرب در شرایط کنونی با توجه 

به افت شــدید ســطح آبهای زیرزمینی، کاهش بارندگیها و تقلیل توان آب دهی 
چاهها در شهرســتان تربت حیدریه بیش از هر زمان دیگری ضرورت پیدا کرده  

است.
وی بیان کرد: در حال حاضر  ۵۷۰ حلقه چاه آب فعال برای مصارف شرب، صنعتی، 
خدمات، کشاورزی و غیرکشاورزی در سطح شهرستان تربت حیدریه وجود دارد که 

میزان استحصال آب از آنها در سال حدود ۲۰۰ میلیون مترمکعب است.
طلعتی افزود: از آنجا که حدود هفت درصد آب در حوزه شرب و ۹۱ درصد در بخش 
کشاورزی مصرف می شود، لذا ضمن ضرورت مدیریت مصرف آب، تنها در بخش آب 

شرب مجوز حفر چاه صادر می کنیم.
مدیر آب منطقه تربت حیدریه در ادامه افزود: از ســال ۱۳۶۷ حفر چاه در دشت زاوه 
و تربت حیدریه به دلیل افت مستمر آبهای زیرزمینی برای چاههای کشاورزی ممنوع 
شــده است، اما برای چاه های شرب و برخی صنایع »کم آب طلب« ممنوعیتی وجود 

ندارد.
به گفته وی، در قالب ماده ۱۲ آیین نامه اجرایی قانون توزیع عادلانه آب، امکان تامین 

از طریق حفر چاه وجود دارد.
طلعتی همچنین گفت: مهمترین چالشــی که اکنون وجود دارد، خشک شدن چند 
حلقه چاه آب شــرب در منطقه »اسفیوخ« شهرستان تربت حیدریه است که سعی 

کردیم با چاه های »ازغند و جعفرآباد« جایگزین کنیم.
وی افزود: در چند ماه اخیر مجوز حفر چهار حلقه چاه در منطقه »جعفرآباد« صادر شد 
تا در سال آینده مشکل تامین آب شرب به حداقل رسیده و با قطعی آب مواجه نشویم.

مرکز شهرستان ۲۲۵ هزار نفری تربت حیدریه در ۱۵۰ کیلومتری جنوب مشهد قرار 
دارد.

شهر
در 

خبر

رئیس سازمان فنی و نگهداری حرم مطهر رضوی گفت: 
در تمامی پروژه های عمرانی حرم مطهر تلاش می شود 
که سنت و سبک معماری ایرانی-اسلامی حفظ شده و 

خدشه ای به آن وارد نشود.
خلیــل الله کاظمــی در گفت وگــو با ایســنا بــا بیان 
اینکه پروژه هــای عمرانی در حــرم مطهر به ۲ بخش 
تقســیم می شــوند، اظهار کرد: بخش اول این پروژه ها 
زیرســاخت های ضروری مورد نیاز برای توسعه امکان 
زیارتی، تشرفی و عبادی است که هر ساله بر اساس نیاز 

تعریف و اجرا می شود.
وی افزود: برخی پروژه ها به طبع نیاز حوزه های مستقر 
در حرم مانند خدمات زائرین، امکان متبرکه و یگان های 
حفاظتی هســتند و در راســتای ایجاد فضای بهتر و 
افزایش رضایت مندی، آســایش و رفاه زائران بوده که از 
آن ها می توان به عنــوان این پروژه های کوتاه مدت یاد 

کرد.
وی افزود: در تمامی پروژه های عمرانی حرم مطهر تلاش 
می شود که سنت و سبک معماری ایرانی-اسلامی حفظ 
شود و خدشــه ای به آن وارد نشود. حتی اگر المان هایی 
خارج از این چهارچوب بوده اند مورد بازنگری و تغییر قرار 
خواهند گرفت. برای مثال المان ورودی رواق دارالحجه به 
علت تطابق با معماری سنتی تغییر کرده است. بعد از دهه 

آخر صفر ورودی شیخ طوسی را نیز تغییر خواهیم داد.

کاظمی بیان کرد: رواق زیرسطحی شیخ بهایی به مساحت 
۴۷ هزار مترمربع یکــی دیگر از پروژه های عمرانی حرم 
مطهر اســت که فضایی عبادی است. همچنین این فضا 
ظرفیت حــدود ۱۸ هزار قبر دارد. طبق برنامه ریزی های 
انجام شده این رواق تا سال اواخر ۱۴۰۳ یا اوایل ۱۴۰۴ به 

بهره برداری خواهد رسید.
وی عنوان کرد: پروژه دیگر حرم مطهر موزه ای به مساحت 
۶۰ هزار مترمربع اســت. این موزه فضایی پیش زیارتی 
اســت که موزه حرم و آستان قدس رضوی به این محل 
منتقل خواهد شــد. این موزه در ورودی باب الرضا قرار 

خواهد گرفت.
کاظمی گفت: یکی دیگر از پروژه ها ســامان دهی فاصله 
میان خیابان های اطراف و دیوارهای بیرونی حرم است. این 
فضا برای زیارت و توقف کوتاه مدت زائران که به صورت 
حلقه اطراف حرم است آماده سازی شده است. اجرای این 
طرح در سال جاری آغاز خواهد شد. بخش هایی از آن نیز 
سال گذشته انجام شده است. سامان دهی به مفصل غدیر 
که از کوچه آیت الله طبسی شــروع می شود و تا ورودی 

باب الهادی ادامه دارد در این طرح قرار گرفته است.
وی با اشاره به اینکه عملیات عمرانی دیگری نیز در صحن 
انقلاب در جریان است، عنوان کرد: به دلیل رطوبتی که از 
رواق دارالحجه به این صحن منتقل شده است مشکلاتی 
ایجاد شــده اســت. در حال حاضر در تلاش برای رفع 

مشکلاتی هستیم که ایجاد شده است. پیش از اربعین ۵۰ 
درصد عملیات عمرانی صحن انقلاب تمام شده و پس از 
ماه صفر عملیات اجرایی ضلع جنوبی صحن آغاز خواهد 

شد.
رئیس سازمان فنی و نگهداری حرم مطهر رضوی تصریح 
کرد: میدان ضلع قبله از دیگر پروژه های عمرانی است. بین 
ورودی باب الجواد و باب الرضا شرایط خوبی ندارد و هدف 
طرح سامان دهی این ورودی است. در این طرح قراراست 
فضای این بخش کمی بیشتر شود و ایوان ولی عصر تحت 
پوشــش قرار گیرد. این پــروژه ۱۸ ماهه بوده و عملیات 

اجرایی آن آغاز شده است.
وی با اشاره به اینکه چند پروژه در مرحله بررسی و مطالعات 
هستند و به زودی به فاز اجرایی می رسد، گفت: مسقف 
کردن صحن جمهوری اسلامی یکی از این پروژه هاست. 
از جایی که رواق ها و فضاهای سرپوشیده حرم مطهر کم 
است و در نظر داریم این صحن را سرپوشیده کنیم. یکی 
دیگر از طرح هــای عمرانی ایجاد فضایی برای زیارت بام 
اســت. قصد داریم روی بام همین صحن پس از مسقف 

شدن امکانات و شرایطی برای زیارت زائران مهیا کنیم.
کاظمی عنوان کرد: در صحن پیامبر اعظم ساخت سایبان 
و سنگ کف جزو اولویت هاست. این صحن بزرگ است و 
با توجه به بزرگی صحن و عدم وجود سایبان مناسب در 
زمان بارندگی یا تابش شدید آفتاب، در حال بررسی و ارائه 

طرحی در راستای حل این مشکل هستیم.
وی در خصوص ســامان دهی پارکینگ های حرم مطهر 
گفت: تمام پارکینگ هــای زیرگذر حرم مطهر به غیر از 
پارکینــگ خدام در اختیار زائران اســت. در حال حاضر 
نیز در تلاشــیم تا به پارکینگ هــای اطراف حرم مطهر 
پارکینگ های جدیــدی اضافه کنیم. هوشمندســازی 
پارکینگ های زیرگذر و اطلاع رســانی به زائران پیش از 
ورود به پارکینگ و در ورودی های زیرگذر نیز از طرح های 

در حال اجراست.
کاظمی ادامه داد: مسئله دیگر زیباسازی، رفع آلودکی های 
صوتی و بصری و تهویه هوا در زیرگذر اســت. مطالعات 
و بررســی ها در این زمینه در حال انجام است و عملیات 

اجرایی به زودی آغاز خواهد شد.
وی تشــریح کرد: بخش دیگری از پروژه ها در راســتای 
نیازهایی است که بخش های بهره بردار دارند؛ مانند توسعه 
فضای کفشداری، وضوخانه ها، پله برقی ها و آسانسورها. 
هدف این پروژه ها افزایش خدمات رسانی به زائران است. 
برخی از اقداماتی که در این بخش انجام شده است مانند 
احداث آسانسور در رواق دارالولایه به رواق دارالحجه، رواق 
دارالمرحمه به صحن بعثت و پارکینگ شماره ۱ به صحن 
پیامبر اعظم. در صحن آزادی نیز با کمبود کفشــداری 
آقایان مواجه هستیم که بعد از ماه صفر این مشکل رفع 

خواهد شد.

رئیس سازمان فنی و نگهداری حرم مطهر مطرح کرد  / حفظ معماری ایرانی اسلامی در پروژه های عمرانی حرم مطهر رضوی

مشهد نیازمند بیمارستان ۱۰۰۰ تختخوابی
وزیر بهداشــت، درمان و آموزش پزشکی گفت: شهر 
مشهد به جهت آنکه میزبان مهمانان امام رضا)ع( بوده 
و هست نیازمند یک بیمارستان ۱۰۰۰ تختخوابی است 

تا بتواند خدمتی موثرتر و مثمرثمرتر ارائه کند.
دکتر بهرام عین اللهی در جریان بازدید از مرکز خدمات 
جامع سلامت شهری و روستایی ملک آباد، اظهار کرد: 
یکی از رویدادهای مهم دنیا راهپیمایی عظیم عزاداران 
رضوی بوده و معتقدیــم که این راهپیمایی همچون 

اربعین حسینی عظیم و میلیونی است.
وی تصریح کرد: در تلاش هستیم تا ضمن بازدید و 
بررسی از تمامی بخش های حوزه های بهداشت، دارو 
و درمان، بهترین نوع خدمت در همه بخش های حوزه 

سلامت ارائه شود.
وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی با بیان اینکه 
مشهد سابقه دیرینه در حوزه سلامت دارد و این شهر 
به برکت امام هشــتم)ع( یکی از برترین  شــهرهای 
کشور در این حوزه است، خاطرنشان کرد: شهر مشهد 
به جهت آنکه میزبان مهمانان امــام رضا)ع( بوده و 
هست نیازمند یک بیمارستان ۱۰۰۰ تختخوابی است 

تا بتواند خدمتی موثرتر و مثمرثمرتر ارائه کند.
عین اللهی تاکید کرد: با همکاری تمامی متولیان حوزه 
سلامت بهترین نوع عملکرد را در دهه پایانی ماه صفر 
و به خصوص روزهای بیست وهشــتم، بیست ونهم و 

سی ام این ماه خواهیم داشت.
دیپلماسی سلامت یکی از نکات مورد توجه دولت 

سیزدهم است
دکتــر بهرام عین اللهی در حاشــیه این مراســم با 

بیان اینکه در هفته گذشــته نشست G۵ با حضور 
کشورهای افغانســتان، پاکســتان، عراق و نماینده 
سازمان جهانی بهداشت به میزبانی کشورمان برگزار 
شد، خاطرنشــان کرد: در دیداری که رییس جمهور 
در شانگهای با کشورهای منطقه دریای خزر داشتند، 
توافقنامه سلامت نیز به امضا رسیده که بر اساس آن 
کشورهای عضو در حوزه سلامت با یکدیگر همکاری 

خواهند داشت.
وی تصریح کــرد: با توجه به امکانات و موفقیت های 
جمهوری اســلامی ایران در حوزه سلامت، دبیرخانه 
شانگهای در وزارت بهداشت راه اندازی شده است و 
به زودی کشورهای عضو به منظور اجرای برنامه ها و 

اقدامات مشترک به تهران دعوت می شوند.
وزیر بهداشت درمان و آموزش پزشکی با بیان اینکه 
با توجه به وضعیت ممتازی که جمهوری اســلامی 
ایران و حوزه ســلامت کشــورمان داراست، یکی از 
دیپلماســی های موفق منطقه همیــن همکاری ها 
خواهد بود، تصریح کرد: به دنبال آن هستیم، همانند 
کشورهای اروپایی که به راحتی دانشجویان و اساتید 
از مرز کشورها عبور می کنند، در منطقه نیز این برنامه 
را اجرا کنیم تا ضمن سهولت رفت و آمد، دانشجویان، 
اســاتید و پزشکان برای شرکت در همایش های بین 
المللــی، بیماران نیز بتوانند از این فرصت اســتفاده 

کنند.
عین اللهی افزود: این برنامه در بخشی از کشورهای 
منطقه اجرا شده است و به دنبال آن هستیم که در 

کشورهای عضو شانگهای نیز عملیاتی شود.

وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی با بیان اینکه 
یکی از نکات مورد توجه دولت سیزدهم، دیپلماسی 
سلامت است، اظهار کرد: با توجه به اینکه ایران یکی 
از قوی ترین سیســتم های ســلامت را در منطقه 
داراست و با کشور ترکیه برابری می کند باید از این 
فرصت در حوزه دیپلماسی سلامت استفاده مطلوبی 

را کرد.
به دنبال توسعه، گسترش و به روزرسانی زیرساخت های 

بخش های مختلف حوزه سلامت هستیم
در این بازدید دکتر محمدعلی کیانی، رئیس دانشگاه 
علوم پزشــکی مشــهد، گفت: از حمایت های وزیر 
بهداشــت، درمان و آموزش پزشکی از مشهد و شهر 
امام رضا)ع( تقدیر و تشکر می کنیم، ما به یاری خدا 
و عنایت امام رضا)ع( به دنبال توســعه، گسترش و 
به روزرسانی زیرساخت های بخش های مختلف حوزه 
سلامت تحت پوشش دانشگاه علوم پزشکی مشهد در 

ابعاد کمی و کیفی هستیم.
وی افــزود: در یک ســال اخیر اقدامات شــاخصی 
همچــون افتتاح بیمارســتان ولایــت و کلنگ زنی 
بیمارستان ۶۰۰ تختخوابی جاده سرخس را داشتیم و 
در تلاش هستیم تا این پروژه بزرگ حوزه درمان در 
موعد مقرر افتتاح شده و بتواند به خوبی خدمت رسان 

مردم باشد.
رئیس دانشگاه علوم پزشکی مشهد با اشاره به اینکه 
با وجود تمامی اقدامات صــورت گرفته و تجهیزات 
اختصاص یافته، اما باز هم نیازمند تداوم حمایت های 
مسئولان کشوری از این دانشگاه هستیم، تصریح کرد: 

با حمایت مسئولان عالی رتبه به دنبال آن هستیم تا 
بتوانیم بیش از پیش به زائران و مجاوران امام رضا)ع( 

خدمات رسانی داشته باشیم.
 کیانــی بیان کرد: در مرکز خدمات جامع ســلامت 
شــهری و روســتایی ملک آباد بخش بستری موقت 
فعال بوده و در کنار آن خدمات واحدهای پزشــکی، 
دندانپزشکی، مامایی، تزریقات و پانسمان، رادیولوژی، 
آزمایشــگاه، ســلامت خانواده و بهداشت محیط و 

حرفه ای نیز به مردم دراین مرکز  ارائه می شود.
بهره برداری از اتاق های عمل و بخش مراقبت ویژه 

بیمارستان طالقانی مشهد
به گزارش دانشگاه علوم پزشکی مشهد، با حضور وزیر 
بهداشت درمان و آموزش پزشکی، اتاق های عمل و 
بخش مراقبت ویژه بیمارستان طالقانی از مراکز زیر 
پوشش دانشگاه علوم پزشکی مشهد به بهره برداری 
رســید. این طرح ها شــامل ۴ اتاق عمل به همراه 
۱۱ تخــت ریکاوری در مســاحت ۵۵۰ متر مربع  و 
بخش مراقبت های ویژه با ۱۲ تخت به همراه فضای 

پشتیبان و با زیر بنای ۵۴۰ متر مربع بود.
با بهره برداری از اتاق های عمل بیمارســتان طالقانی 
تعداد اتاق های عمل این مرکز با افزایش ۴۰ درصدی 
به ۱۰ مورد رسید و تعداد تخت های ICU این مرکز 

نیز ۱۰۰ درصد افزایش یافت.
برای اجرای این طرح ها که به طور کامل تجهیز نیز 
شــده ، ۴۶۰ میلیارد ریال از محــل اعتبارات وزارت 
بهداشت و دانشگاه علوم پزشکی مشهد هزینه شده 

است.

وزیر کشور: زائران پیش از عزیمت به مشهد محل اسکان خود را تدارک ببینند
وزیر کشــور گفت: زائران مشهدالرضا پیش 
از ســفر به این شهر در دهه آخر صفر تا حد 
ممکن محل اسکان خود را تدارک ببینند چون 
پیش بینی می شود حضور مردم در دهه آخر 
صفر گسترده باشد؛ هر چند امیدواریم با کمک 

همه دستگاه ها کمبود جدی نداشته باشیم.
احمد وحیدی روزگذشته در جلسه قرارگاه 
مرکــزی خدمت رســانی به زائــران رضوی 
در دهــه آخر صفر در مشــهد اظهار کرد: از 
ظرفیت استان های مختلف برای ارائه خدمات 
بهداشتی، درمانی، تغذیه و تسهیلات اسکان 
زائران رضوی در دهه آخر صفر در مشــهد 
استفاده خواهد شد. در همین راستا تمهیدات 
خیلی خوبی اندیشیده و نیازمندی ها ارزیابی و 
بخش زیادی از آن تامین شده است. کمبودها 
باید در روزهای آینده تامین شود و با کمک 
و پیگیری تمام دســتگاه ها که مشتاقانه در 
حال خدمت هستند امیدواریم مشکل مهمی 

نداشته نباشیم.
برای میزبانــی از زائران نیاز به اســتفاده از 

امکانات سایر استان ها داریم
یعقوبعلی نظری، استاندار خراسان رضوی نیز 
در این جلسه بیان کرد: در تمام عرصه ها اصل 
با حضور مردم اســت و ما نیز زمینه را برای 
حضور مردم فراهم می کنیم. بر همین اساس 
یاری مجاوران در رفع مشــکلات احتمالی 
زائران موثر است. در آستانه دهه آخر ماه صفر 
در حال برنامه ریزی گسترده در راستای ایجاد 

شرایط مطلوب برای زائران هستیم.
وی بیان کرد: در چند ماه اخیر در تلاش برای 
فراهم کردن و استفاده از تمام ظرفیت ها برای 
خدمت رسانی مناســب به زائران و عزاداران 
دهــه آخر ماه صفر هســتیم. بــا توجه به 
پیش بینی تعداد زائران لازم است تا از امکانات 

سایر استان ها نیز استفاده شود.
نظری گفت: قرارگاه اســتانی دهه آخر ماه 
صفر در مشهد از چند ماه قبل تشکیل شده 
تا بتوانیم با سیاســت گذاری و رویکردسازی 

وظیفه خود را به خوبی انجام دهیم.
وی با بیان اینکه نظارت بر قیمت ها بسیار مهم 

است، خاطرنشان کرد: در این راستا از ظرفیت 
بسیج اصناف اســتفاده می شود. نظارت ها از 
اجحاف در حق زائران جلوگیری می کند. در 
چند مورد تخلف صنفی مبالغ اضافی که از 
زائران گرفته شده بود به آن ها بازگردانده شد 

و با متخلفان برخورد شده است.
 مالک رحمتــی، قائم مقام آســتان قدس 

رضوی، عنوان کــرد: حضور میلیونی زائران 
دهه آخر صفر و خدمت رســانی به عزاداران 

نیازمند حمایت ملی است.
وی با بیــان اینکه تامین اقلام اساســی و نیاز 
ایــن جمعیت انبوه بســیار مهم اســت، افزود: 
خدمت رســانی مناسب مســتلزم هماهنگی و 
همکاری تمام دستگاه ها و حمایت دولت است که 

امیدواریم بتوانیم به خوبی خدمت رسانی کنیم.
حجت الاســلام حجت گنابادی نژاد، معاون 
هماهنگی و مدیریت امور زائرین استانداری 
خراســان رضوی نیــز گفت: بــا توجه به 
پیش بینی حضور میلیونی زائران در دهه آخر 
صفر و نیاز به اســکان زائران، ساختمان های 

اداری موظف به اسکان زائران شدند.
بر اســاس گزارش روابط عمومی استانداری 
خراسان رضوی، وی با بیان اینکه شهرداری 
در نوروز امسال ظرفیت اسکان ۱۹ هزار نفر 
را داشت، افزود: شهرداری مشهد اکنون ۷۰ 
هزار نفر ظرفیت ایجاد کرده اســت. پویش 
هم محله ای امام رضــا)ع( نیز در ۱۳ منطقه 
و ۱۷۰ محله شــهر مشهد در حال اجراست 
که طی آن شــهروندان منــازل یا یک اتاق 
واحد مســکونی خود را در اختیار زائران قرار 
می دهند. رویکرد میزبانی در گذشــته این 
شهر مردمی و بر اساس موقوفات، هیات های 
مذهبی بود و اکنون نیز همین گونه است که 

ارتباط زائر و مجاور را ارزشمند می کند.
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ساپینتو بهترین مربی خارجی استقلال در 
پایان هفته ششم لیگ

سرمربی پرتغالی تیم فوتبال استقلال بهترین 
عملکــرد را در بین مربیان خارجی ســابق 
آبی پوشــان تا پایان هفته ششــم لیگ برتر 

داشته است.
به گزارش خبرنگار ورزشی خبرگزاری تسنیم، 
ریکاردو ساپینتو سرمربی پرتغالی تیم فوتبال 
استقلال در حالی جانشین فرهاد مجیدی شد 

که این تیم در فصل گذشته بدون باخت قهرمانی لیگ برتر را کسب کرد. ساپینتو که 
چهارمین ســرمربی تاریخ لیگ برتر است، عملکرد بهتری به نسبت سه مربی دیگری 

داشته است.
استقلال تا پیش از حضور ساپینتو در تاریخ لیگ برتر مربیانی چون رولند کخ، وینفرد 
شفر و آندره آ استراماچونی را روی نیمکت خود داشته است. استقلال در لیگ ۸۱-۸۲ 
با هدایت کخ ِ آلمانی در هفته ششــم هشــت امتیاز کسب کرده بود، با شفر در لیگ 
هجدهم بدون احتســاب هفته ششم که به دلیل داشتن بازیکنان ملی پوش به میدان 
نرفت، شــش امتیاز کسب کرده بود و حتی سه امتیاز بازی با نفت را محسوب کنیم 
نهایتاً به ۹ امتیاز می رسید. استراماچونی سرمربی ایتالیایی پیشین استقلال نیز در شش 

دیدار اول لیگ تنها شش امتیاز گرفته بود.
ساپینتو اما در شش بازی ۱۱ امتیاز با استقلال کسب کرده است تا به تنهایی به بهترین 

مربی خارجی این تیم تا پایان هفته ششم تبدیل شود.
ناگفته نماند ساپینتو در شرایطی استقلال را تحویل گرفت که مهره های سرشناس تری 

در اختیار دارد و شاکله اصلی تیم نیز حفظ شده است. 

کولاک رحمان مقابل کشتی گیر آمریکایی
رحمان عموزاد که در رده های سنی نوجوانان 
و جوانان قهرمان جهان شــده بود، در دومین 
حضــورش در تیم ملی بزرگســالان صاحب 

نشان طلای جهان شد.
به گزارش خبرگزاری تسنیم، رحمان عموزاد 
که بعد از کســب عنوان فنی ترین کشتی گیر 
نوجوان جهان، عنوان »رحمان بی رحم« را از 

اتحادیه جهانی گرفته بود، در دومین حضورش در مســابقات جهانی با شکست جون 
ســوک یون از کره جنوبی، اسماعیل موزوکایف دارنده مدال برنز جهان از مجارستان، 
آدیل اوسپانوف از قزاقستان و حاجی علی یف قهرمان جهان و دارنده مدال های نقره و 
برنز المپیک از آذربایجان به فینال وزن ۶۵ کیلوگرم رسیده بود، در مبارزه پایانی مقابل 
جان دیاکومیهالیس از آمریکا قرار گرفت که در دور مقدماتی باجرانگ هندی را را ۱۰ 
بر صفر شکست داده بود.رحمان که در مبارزه های قبلی خیلی هجومی ظاهر شده بود، 
درحالیکه مبارزه فینال ســرعت بالایی داشت کشتی گیر آمریکایی اقدام به زیرگیری 
کرد و درحالیکه رحمان هم رو کرده بود داوران نتیجه کشتی را ۴-۲ اعلام کردند که 
چلنج مربی امریکا باعث تغییر نتیجه و تبدیل آن به ۸-۶ به سود دیاکومیهالیس شد.

در ادامه عموزاد اقدام به زیرگیری کرد و نتیجه ۸-۸ شــد. کشتی با همین نتیجه در 
وقت اول تمام شد.

در وقت دوم هم رحمان عموزاد حریف آمریکایی را در بیرون از تشک بیرون کرد و یک 
امتیاز دیگر به دست آورد. زیرگیری های کشتی گیر کشورمان همچنان ادامه داشت و 
رحمان ۱۳-۸  از حریف برد و ایران را صاحب مدال طلای دیگری کرد.پیش از این تیم 
ملی کشــتی آزاد ایران با کامران قاسم پور در ۹۲ کیلوگرم صاحب مدال طلا شده بود و 
رضا اطری، محمد نخودی و حسن یزدانی در ۶۱، ۷۹ و ۸۶ کیلوگرم به ۳ مدال نقره و 

یونس امامی و امیرحسین زارع در ۷۴ و ۱۲۵ کیلوگرم ۲ مدال برنز رسیده بودند.

نوازی: شرایط جدول نگران کننده نیستحاجی پور : رفتن نکونام به تیم ملی اشتباه است

مصائب کنعانی!

بازیکن سابق تیم فوتبال فولاد خوزستان معتقد است 
که حضور جواد نکونام در تیم ملی به عنوان دســتیار 

کی روش اشتباه است.
افشــین حاجی پــور در گفت وگــو با ایســنا درباره 
صحبت هایی مبنی بر حضور جواد نکونام در تیم ملی، 
اظهار کرد:  به اعتقاد من حضور او در تیم ملی به ضرر 
باشگاه فولاد است. به هر حال تیم فولاد ثمره فعالیت 
چندین ساله جواد نکونام است و به نظرم رفتن نکونام 

به تیم ملی اشتباه است.
وی ادامــه داد: مــن فکــر می کنم هدف مســئولان 
فدراســیون در اصرار به حضور جواد نکونام در تیم ملی 
این است که در آینده او سرمربی تیم ملی شود و از الان 
نظرشان روی جواد نکونام است. آن ها مربی می خواهند 
مثل آقای کی روش که با یک برنامه درازمدت جا پای 
این مربی بگذارد و ایرانی هم باشــد که در حال حاضر 

تنها گزینه شان جواد نکونام است.
وی تأکید کرد: در جدایی جواد نکونام از باشگاه فولاد، 
تنها فولاد ضرر خواهد کرد زیرا نکونام در آینده سرمربی 
تیم ملی خواهد شد و این می تواند برای او یک برد باشد 
اما در این میان باشــگاه فولاد کــه در این فصل برای 
رسیدن به موفقیت هزینه های بسیاری را متحمل شده 

است، متضرر خواهد شد.
بازیکــن ســابق تیــم فوتبال 
در خصوص  فولاد خوزســتان 
بازگشــت کی روش به تیم ملی 
ایران گفــت: من موافق حضور 
آقای کی روش هســتم زیرا او 
یک شخصیت خاص دارد و به 
اعتقاد مــن تیم ملی فعلی هم 
کی روش  آقای  زحمات  حاصل 
بوده اســت. ضمن این که باید 
از زحمــات آقای اســکوچیچ 
قدردانی کرد اما به نظر من یک 
مربی خوب باید مدیریت قوی 
داشته باشد که این موضوع در 
مورد اسکوچیج صدق نمی کند 
و شــرایط به صورتی پیش رفت که کار در تیم ملی به 
دوگانگی کشیده شد. این روند اصلا برای تیم ملی ایران 
خوب نبود و به موقع آقای کی روش که خاطرات خوبی 

با او داریم، فراخوانده شد.
وی ادامه داد: مطمئنا انتظار کار شاقی از تیم ملی ایران 
در گروه سختی که قرار گرفته است، نداریم اما مطئنم 
با آمدن کی روش حریف ســاده ای برای تیم های ملی 
آمریکا و انگلیس نخواهیم بود. شــک نکنید کی روش 
مثل همان گذشته اش برای تیم ملی ایران مفید خواهد 
بود. به نظرم آمدن کی روش به نفع تیم ملی ایران است 
و معتقدم با حضور او شخصیت مجددا به تیم ملی ایران 

برگشته است.
حاجی پور خاطرنشان کرد: کار سختی در جام جهانی 
داریــم اما حریف ســاده ای برای تیم هــای گروهمان 
نخواهیم بــود و کار را برای آن ها مشــکل می کنیم. 
همان طــور که در جام جهانی گذشــته تیم های ملی 
اسپانیا و پرتغال را به دردسر انداختیم. بازیکنان تیم ملی 
و مسئولان فدراسیون فوتبال نیز همه جوره او را قبول 
دارند و از او حســاب می برند و شــک نکنید با حضور 

کی روش تیم ملی ایران، تیم دیگری خواهد شد.

مربی تیــم فوتبــال آلومینیوم 
اراک امیدوار است که تیمش در 
هفته های آینده رقابت های لیگ 

برتر نتایج لازم را کسب کند.
محمد نوازی، مربی تیم فوتبال 
آلومینیــوم اراک در گفت وگو با 
ایسنا، درباره شرایط این روزهای 
تیمش پس از پایان هفته ششم 
رقابت های لیگ برتر اظهار کرد: 
ما در شــش هفتــه اول، به نظر 
فوتبالی و نتیجه، عملکرد مختلفی 
داشتیم. ما بازی های خوبی ارائه 
دادیم اما از نظر نتیجه نتوانستیم 
عملکرد ایده آلی داشته باشیم و در 
بازی های خانگی تن به شکست 

دادیم اما در بازی های خارج از خانه عملکرد بهتری داشتیم. 
در هفته اول شرایط و تمرکز مناسبی نداشتیم اما روز به 
روز بهتر شــدیم و در بازی مقابل پرســپولیس و تراکتور 
عملکــرد خوب عمل کردیم. در هفته آخر و در بازی آخر 
مقابل ســپاهان می توانستیم برنده بازی هم باشیم اما در 
نهایت تلاش ما بر این است که بهترین نمایش را داشته 

باشیم و تیم خوبی را روانه مسابقات کنیم.
او دربــاره تعطیلات رقابت های لیگ برتر تاکید داشــت: 
امیدوارم پس از تعطیلات بتوانیم عملکرد بهتری از خودمان 
ارائه دهیم. تعطیلات لیگ برتر باعث شد تا تیم ها به شرایط 
بهتری نسبت به روزهای اول مسابقات دست پیدا کنند و 
فکر می کنم تیــم ما در بازی مقابل ملوان بتواند عملکرد 
ایده آلی از خود ارائه دهد و نتیجه قابل قبولی را کسب کند. 
خدا را شکر همه چیز خوب است. تمرینات تیم پنج روز 
پس از پایان هفته ششم لیگ برتر تعطیل بود و پس از آن 
تمرینات را از سر گرفتیم. فردا )سه شنبه( هم بازی دوستانه 

داریم و این روند را تا شروع بازی ها ادامه می دهیم.
مربی تیم فوتبال آلومینیوم درباره اعتراض برخی هواداران 
نسبت به نتایج این تیم اراکی گفت: بازی های اول ما بدون 
تماشاگر بود. هواداران همیشه لطف دارند و خوب و بد همه 

جا وجود دارد. یار دوازدهم همان هواداران هســتند و به 
خوبی ما را حمایت کردند اما یکسری شیطنت هایی رخ داده 
که در همه تیم ها وجود دارد. تمام تلاش ما بر این است که 
شرمنده هواداران نشویم. هوادار هم مثل همیشه پشت تیم 
است و همه دست به دست هم دادیم تا یک تیم خوب را 
روانه میدان کنیم. تیم ما جوان و باانگیزه است و ما نیاز به 
زمان داریم که تا به شرایط ایده آل خود برسیم. این اتفاقات 
یک چیز طبیعی است و برخی هواداران شیطنت هایی انجام 

می دهند اما عملکرد تیم راضی کننده بوده است.
نوازی در پاسخ به این سوال که آلومینیوم در ادامه مسیر 
خود می تواند نتایج بهتری نســبت به شــش هفته اول 
رقابت های لیگ برتر کسب کند؟ خاطرنشان کرد: ما تمام 
تلاش خود را می کنیم که پس از تعطیلات، عملکرد بهتری 
از خودمان در هفته های آینده لیگ برتر ارائه دهیم. همه 
تیم ها شرایط خوبی دارند و بازی کردن مقابلشان مقداری 
سخت است. همه تیم ها شرایط خاص خودشان را دارند. 
وضعیت جدول طوری اســت که ما با یک پیروزی، چند 
پله بالا می آییم و  با یک باخت، چند رده سقوط می کنیم. 
الان شرایط جدول خیلی نگران کننده نیست. مساله ای 
که می تواند نگران کننده باشد، نتیجه نگرفتن تیم است 

و امیدوارم در هفته های آینده نتایج لازم را کسب کنیم.

محمدحسین کنعانی زادگان همچنان به خاطر فایل های صوتی 
لــو رفته در فضای مجازی محروم اســت و نمی تواند در دیدار با 

اروگوئه شرکت کند!
به گزارش ایســنا، محمدحسین کنعانی زادگان یکی از بازیکنان 
دعوت شــده به اردوی تیم ملی ایران اســت و روز یک شــنبه 
خودش را به کارلوس کی روش، ســرمربی پرتغالی ایران معرفی 
کرد. بازگشت کنعانی زادگان به اردوی ایران در حالی است که او 
هم چنان با محرومیت گذشته خود دست و پنجه نرم می کند و 

هنوز نوانسته از این حکم خلاص شود!
اگر تیم ملی می توانست در پنجره بازی های ملی در خرداد حداقل 
دو دیدار دوستانه را برگزار کند، محرومیت کنعانی زادگان هم تمام 
می شــد اما تیم ملی برخلاف سایر کشورها که سه یا چهار بازی 
ملی را انجام دادند، فقط یک دیــدار را برابر الجزایر انجام داد تا 

هم چنان محرومیت کنعانی زادگان ادامه داشته باشد.
کنعانی زادگان سال گذشته به علت انتشار برخی فایل های صوتی 
نامناسب، به کمیته اخلاق احضار شــد اما حکم این بازیکن به 
جهت اهمیت بازی ایران با عراق که به منزله صعود به جام جهانی 

بود، با اندکی تاخیر اعلام شد که او از دو بازی محروم شد.
در ادامه کمیته استیناف این حکم را به دو بازی تدارکاتی تقلیل 
داد تا کنعانی زادگان در پنجــره بازی های ملی در فروردین ماه، 
بتوانــد تیم ملــی را مقابل کره جنوبی و لبنــان همراهی کند و 
در ادامه در بازی های دوســتانه ای که در خرداد برگزار می شــد، 

محرومیت خود را سپری می کرد.
او در خرداد ماه توسط اسکوچیچ به تیم ملی هم دعوت شد اما به 
علت داشتن محرومیت اردو را ترک کرد و با انجام فقط یک بازی 
در خرداد، او حالا یک جلسه دیگر هم محروم است و احتمالا بازی 

با اروگوئه را از دست خواهد داد.
با توجه به این که تیم ملی آخرین اردوی تدارکاتی خود را سپری 
می کند، حضور در دیدارهای تدارکاتی مقابل اروگوئه و سنگال 

اهمیت بسیاری دارد.
در صورت پابرجا بودن این محرومیــت، کنعانی زادگان دیدار با 
اروگوئــه را که از بهترین تیم های ملی دنیا به شــمار می رود، از 
دســت خواهد داد و این اتفاق خبر بدی برای کارلوس کی روش 

به شمار می رود. 

کی روش تیم جام جهانی را انتخاب کرد؟
کارلوس کــی روش بازیکنانــی را برای 
اردوی اتریش برگزیــده که به احتمال 
بســیار بالایی همین گــروه منهای یک 
دروازه بان، در جــام جهانی ۲۰۲۲ قطر 

حضور خواهند داشت.
به گزارش روزنامه صبح امروز و به نقل از 
ایسنا، برخلاف جام های جهانی گذشته، 
تیم هــای ملی می تواننــد ۲۶ بازیکن را 
بــه جام جهانــی ببرد. ایــن تصمیم به 
علت فشــردگی بازی هــا و جلوگیری از 
مصدومیت بازیکنان اتخاذ شــده است. 
کارلــوس کی روش، ســرمربی تیم ملی 
فوتبــال ایــران نیز برای نخســتین بار 
فهرســت بازیکنان مدنظر خود را اعلام 
کرد و ۲۷ بازیکن برای حضور در اردوی 

اتریش به صف شدند.
انتخــاب این تعداد بازیکــن در آخرین 
پنجره بازی های ملی به این معنی است 
که کــی روش به جز چهــار دروازه بانی 
که یکی از آن هــا را قبل از جام جهانی 
خط خواهــد زد، ۲۶ بازیکن دیگر خود 
را برگزیــده و در دو بازی بــا اروگوئه و 
سنگال روی درک بهتر بازیکنان و کادر 

فنی از همدیگر کار خواهد کرد.
بــا توجه به اینکه تیم ملی بعد از پنجره 
بازی های ملی در شــهریور و مهر، زمان 
تدارکاتی  بــازی  برگزاری  برای  دیگری 
ندارد و در پنج، شش روز منتهی به جام 
جهانی باید روی تفکرات خود کار کند، 
به نظر می رسد این ۲۷ بازیکن فهرست 

نهایی ســرمربی برای حضــور در قطر 
خواهد بود.

البته این احتمــال که در یک ماه و نیم 
باقی مانده بازیکنی در ایران یا در خارج 
از کشور درخشش چشــم گیری داشته 
باشــد یــا بازیکنی از فهرســت کنونی 
مصدوم شــود و نفرات جدیدی به تیم 

ملی راه یابد وجود دارد.
با ایــن حال نکته مهمی که به چشــم 
می آید، انتخــاب ترکیب اصلی تیم ملی 
ایران از دل این فهرســت ۲۷ نفره است 
که کارلوس کــی روش پیش از این هم 
چندین ســال با آن ها بــازی کرده و به 
نوعی می توان گفت بــا آن ها حضور در 
جام جهانــی ۲۰۱۸ قطر را تجربه کرده 

است.
ســرمربی تیم ملی به علت مدت زمان 
کوتاهی که در اختیار داشته، بازیکنانی را 
برگزیده که پیش از این سابقه همکاری 
با او را داشته اند )به جز ابوالفضل جلالی( 
و به خوبی می دانند که سرمربی پرتغالی 
تیم ملــی ایران چه چیــزی را از آن ها 

مطالبه خواهد کرد.
ایــن مســاله را می تــوان در دعوت از 
وحید امیــری، بازیکن مصدوم تیم ملی 
ایران متوجه شــد که با وجود شش ماه 
دوری از فوتبال، کی روش همچنان روی 
توانمندی های این بازیکن حساب کرده 
و او را با خــود به اتریش برده تا امیری، 
هافبک دونده و خستگی ناپذیر تیم ملی 

را به شرایط مسابقه برساند.
کــی روش برای غلبه بر زمــان کوتاهی 
که در اختیار او قرار داده شــده اســت، 
چشمان خود را روی بازیکنان مستعد و 
آینده داری که می توانستند در نخستین 
ســال های فوتبال خود تجربه حضور در 
جام جهانی را به دســت بیاورند بســته 
اســت و زمان کنونی را برای کار کردن 

روی این بازیکنان مناسب ندیده است.
اگر طی جام جهانی ۲۰۱۸ روسیه شاهد 
برنامه ریزی بلند مدت کارلوس کی روش 
بودیم، این بار او برنامه کوتاه مدت خود 
را به نمایش گذاشــته تــا همانطور که 
خودش هم گفتــه، می خواهد به آرزوی 

فوتبال ایران جامه عمل بپوشاند. 

511/1 - اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک مشهد ناحیه یک 

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای 
فاقد سند رسمی

تکلیـف  تعییـن  قانـون  نامـه  آئیـن  مـاده ۱۳  و  قانـون  مـاده ۳  آگهـی موضـوع 
وضعیـت ثبتـی و اراضـی و سـاختمانهای  فاقـد سـند رسـمی . برابـر رای شـماره 
۱۴۰۱۶۰۳۰۶۰۰۳۰۰۰۲۸۰ هیـات اول موضـوع قانـون تعییـن تکلیـف وضعیـت 
ثبتـی اراضی و سـاختمانهای فاقد سـند رسـمی مسـتقر در واحد ثبتـی حوزه ثبت 
ملـک مشـهد ناحیـه یـک تصرفـات مالکانـه بلامعـارض متقاضـی آقـای علـی اکبر 
کریمـی نـژاد فرزنـد قربانعلی به شـماره شناسـنامه ۷۶ صـادره از مشـهد در اعیان 
ششـدانگ یـک بـاب منـزل مسـکونی از باقیمانـده ۱۴۹  فرعـی از ۵  اصلـی بخش 
۹ مشـهد اعیـان متعلـق بـه متقاضی و عرصـه موقوفـه متصرفی گوهرشـاد بیکم با 
تولیـت و مدیریـت اداره اوقـاف و امـور خیریـه خراسـان رضوی ناحیه ۲ مشـهد به 
مسـاحت ۹۱/۳ مترمربـع ؛ واقـع در کلاهدوز ۲۷ تـورج ۱۱ پلاک ۴۸ محرز گردیده 
اسـت. لـذا بـه منظور اطلاع عمـوم مراتـب در دو نوبت به فاصلـه ۱۵ روز آگهی می 
شـود در صورتـی کـه اشـخاص نسـبت به صدور سـند مالکیـت متقاضـی اعتراضی 
داشـته باشـند مـی تواننـد از تاریـخ انتشـار اولیـن آگهی به مـدت دو مـاه اعتراض 
خـود را بـه ایـن اداره تسـلیم و پـس از اخـذ رسـید، ظرف مـدت یک مـاه از تاریخ 
تسـلیم اعتـراض، دادخواسـت خـود را بـه مراجـع قضایـی تقدیـم نماینـد. بدیهـی 
اسـت در صـورت انقضـای مدت مذکـور و عدم وصـول اعتراض طبق مقررات سـند 

مالکیـت صـادر خواهـد شـد. م.الف ۲۶۲ 
تاریخ انتشار نوبت اول: ۱۴۰۱/۶/۱۲. 
تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱۴۰۱/۶/۲۹

 علی فضلی ـ رئیس ثبت اسناد و املاک ناحیه یک مشهد

511/2 - اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک بردسکن 

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای 
فاقد سند رسمی

تکلیـف  تعییـن  قانـون  نامـه  آئیـن  مـاده ۱۳  و  قانـون  مـاده ۳  آگهـی موضـوع 
وضعیـت ثبتـی و اراضـی و سـاختمانهای  فاقـد سـند رسـمی . برابـر رای شـماره 
تکلیـف  تعییـن  قانـون  موضـوع  دوم   / اول  هیـات   ۱۴۰۱۶۰۳۰۶۰۲۱۰۰۰۴۰۴
وضعیـت ثبتـی اراضـی و سـاختمانهای فاقد سـند رسـمی مسـتقر در واحـد ثبتی 
ملـک بردسـکن تصرفـات مالکانـه بلامعـارض متقاضـی آقـای علـی روشـنی فرزند 
یکبـاب  درششـدانگ  بردسـکن  از  صـادره  شناسـنامه ۴۴۴۳  شـماره  بـه  احمـد 
سـاختمان بـه مسـاحت ۷۱/۵۸ متر مربع قسـمتی ازپلاک ۱۵۴۸ فرعـی از۴ اصلی 
واقـع درخراسـان رضـوی بخـش ۴ حـوزه ثبت ملـک بردسـکن خریـداری از مالک 
رسـمی فاطمـه نسـا دلدار محـرز گردیده اسـت. لذا بـه منظور اطلاع عمـوم مراتب 
در دو نوبـت بـه فاصلـه ۱۵ روز آگهـی می شـود در صورتی که اشـخاص نسـبت به 
صـدور سـند مالکیـت متقاضی اعتراضی داشـته باشـند مـی توانند از تاریخ انتشـار 
اولیـن آگهـی بـه مـدت دو ماه اعتـراض خـود را به این اداره تسـلیم و پـس از اخذ 
رسـید، ظـرف مـدت یـک مـاه از تاریـخ تسـلیم اعتـراض، دادخواسـت خـود را بـه 
مراجـع قضایـی تقدیـم نماینـد. بدیهـی اسـت در صـورت انقضـای مـدت مذکور و 

عـدم وصـول اعتـراض طبـق مقـررات سـند مالکیـت صـادر خواهد شـد./ ن. 
تاریخ انتشار نوبت اول: ۱۴۰۱/۶/۱۴. 
تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱۴۰۱/۶/۲۹

غلامرضا گنج بخش-رئیس ثبت اسناد واملاک بردسکن
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صاحب امتیاز و مدیر مسئول :
حسین رفیعی

تولید برق از امواج دریا توسط نانوژنراتورها

دانشــمندان ادعا می کنند که نانوژنراتورها می توانند برق قابل 
توجهی را از امواج دریا تا ۳۴۷ وات به ازای هر متر مکعب تولید 

کنند.
به گزارش ایســنا و به نقل از آی ای، نیروی امواج دریا پتانسیل 
زیــادی به عنوان یک منبع انرژی تجدیدپذیر دارد، اما هنوز به 

طور گسترده مورد استفاده قرار نمی گیرد.
با این حال، بر اساس مقاله ای که به تازگی منتشر شده است، این 
روند ممکن است به زودی به لطف یک اختراع جدید تغییر کند. 
ژنراتورهای کوچکی که بر »اثر تریبوالکتریک« متکی هستند و 

تولید برق از امواج دریا را از نظر تجاری باصرفه می کنند.
گرفتن انرژی از الکتریسیته ساکن

این کار جدید توســط تیمی در چین رونمایی شده است که از 
اینکه رکورد قبلی تولید برق در واحد حجم را دو برابر کرده است، 
به خود می بالد.آنها این کار را با گرفتن انرژی الکتریسیته ساکن 
حاصل از ساییده شدن مواد مختلف به یکدیگر انجام می دهند. 
این پدیده به عنوان »اثر تریبوالکتریک« شــناخته می شــود و 
دستگاه هایی که از این اثر برای تولید انرژی استفاده می کنند را 
»نانوژنراتور« می نامند.برخلاف تلاش های متعدد برای گنجاندن 
اثر تریبوالکتریک در فناوری های کنونی، هنوز هیچ دســتگاه 
اختراعی تولید انبوه نشده یا حتی ایده آن خریداری نشده است.

با این حــال، این مطالعه جدید پیشــنهاد می کند که هزاران 
نانوژنراتور تریبوالکتریک را در زنجیره های بلند به یکدیگر متصل 
کنیم تا توان کافی تولید کنند و دستگاه ها برای تولید برق از امواج 

دریا کارآمد شوند.
این مفهوم جدید توســط تیمی به رهبری ژونگ لین وانگ در 
موسسه نانوانرژی و نانوسیستم پکن در چین پیشنهاد شده است.
وانگ اولین نانوژنراتور تریبوالکتریک را که در سال ۲۰۱۲ ساخته 
شد، مهندسی کرده است.وی اکنون طرحی را برای تولید انرژی 
با اســتفاده از قدرت امواج مطرح کرده است که از یک سیم پیچ 
فنری درون یک سیلندر تشکیل شده است. همین طور که امواج، 
سیلندر را به جلو و عقب می رانند، قسمت های مجزای مارپیچی 

آن به هم می رســند و از هم جدا می شوند و جریانی کوچک اما 
قابل توجه تولید می کنند.

تاکنون مشخص شده است که این اختراع جدید تا ۳۴۷ وات برق 
در هر متر مکعب تولید می کند که دو برابر بهترین رکورد قبلی 
است. همچنین ۳۰ برابر بهتر از سایر دستگاه های تریبوالکتریک 

است.
محققان ادعا می کنند که این موفقیت به این دلیل اســت که 
آنها موفق شده اند ژنراتورهای بیشتری را در همان فضای دیگر 
دستگاه ها جای دهند. آنها می گویند هنگامی که با دستگاه هایی 
به کوچکی نانوژنراتورها سر و کار داریم، تعداد بالا کلید دریافت 

انرژی کافی برای تأثیرگذاری قابل توجه است.
پیشرفت های بیشتر در تولید انرژی از امواج دریا

این تنها پیشرفتی نیست که به دنبال ایجاد تفاوت در نحوه تولید 
و مهار نیروی امواج صورت گرفته است. محققان در ماه اوت سال 
۲۰۲۱ نمونه اولیه یک فناوری را طراحی کردند که ادعا کردند 
قادر به دو برابر کردن قدرت برداشت شده از امواج اقیانوس است.
گزارش شــده است که این مبدل جدید انرژی امواج که توسط 
یک تیم تحقیقاتی تحت رهبری دانشگاه RMIT توسعه یافته 
است، دو برابر بهتر از فناوری های مشابهی که قبلاً با استفاده از 

طراحی توربین دوگانه ساخته شده بودند، کار می کند.
در ســپتامبر ۲۰۲۲ نیــز یــک اســتارتاپ موســوم بــه 
کال ویــو)CalWave( مســتقر در ایالات متحــده از تکمیل 
موفقیت آمیز آزمایش اقیانوســی فناوری انرژی پاک خود به نام 

ایکس ویو)xWave( خبر داد.
این تحولات بســیار مهم هستند، زیرا انرژی امواج یکی از مورد 
انتظارترین منابع انرژی تجدیدپذیر در جهان است. در حالی که 
خورشید همیشه نمی تابد و باد همیشه نمی وزد و استفاده مستمر 
از انرژی خورشیدی و باد را غیرقابل اعتماد می کند، امواج همیشه 
کم و بیش در حال حرکت هستند. بنابراین، اگر دستگاهی بتواند 
حتی جزئی ترین حرکات امواج را ضبط کند، می تواند یک تغییر 

دهنده بازی در آینده انرژی های تجدیدپذیر باشد.

اختراع پروتئین های جدید با کمک 
هوش مصنوعی

محققان یک سامانه جدید هوش مصنوعی ابداع کرده اند که به 
طراحی ساختاری پروتئین های جدید برای هدف های مشخص 

مانند ساخت داروهای جدید یا مواد جدید کمک خواهد کرد.
بــه گزارش دوزنامه صبح امروز و به نقــل از ایرنا از »زی ام ئی 
ساینس«، رنسانس اخیر در حوزه هوش مصنوعی پس از رکود 
دهه ۱۹۸۰ میلادی )که زمستان هوش مصنوعی لقب گرفت( 

با تحولاتی شگرف و انقلابی همراه بوده است.
اما شاید تاثیرات یادگیری ماشینی و سایر سامانه های هوش 
مصنوعی در هیچ حوزه دیگری به اندازه بیولوژی شگرف نباشد. 
به تازگی اعلام شــد که شرکت »دیپ مایند« از وابستگان به 
گوگل در زمینه برنامه های هوش مصنوعی از طریق ســامانه 
»آلفا فولد« خود موفق به رمزگشــایی از ساختار تقریبا تمام 
پروتئین های شناخته شده تا به امروز - بیش از ۲۰۰ میلیون 
پروتئین - شــده است.اکنون یک ابزار جدید هوش مصنوعی 
مرزهــای شــگفتی با هوش مصنوعــی را جلوتر بــرده و به 
دانشمندان امکان داده است تا پروتئین های اصلی و جدیدی 

را که مشابهش در طبیعت نیست طراحی کنند.
این ابزار جدید موســوم بــه ProteinMPNN را محققان 
دانشگاه واشنگتن در مقاله ای توصیف کرده اند که به تازگی در 

نشریه »علم« )ساینس( منتشر شده است.
این محققان ابزار اطمینــان  می کنند که این ابزار و ابزارهای 
مشــابهی که در آینــده نزدیک ظهور خواهنــد کرد ،  قلمرو 
جدیدی از امکانیات )امکان پذیرها( و کاربردهای بعدی آنها را 
خواهد گشود. اینها شامل پروتئین های کاملا جدید برای تحقق 
هدف های خاص می شوند؛ از آنزیم هایی برای تجزیه پلاستیک 
گرفته تا داروهای جدید برای مبارزه با برخی از سرسخت ترین 

بیماری های امروز در جهان.
پروتئین ها نقش مهمی در حیات و بطور کلی در طبیعت دارند؛ 
برخی ســاختاری هستند و برخی دیگر مولکول های حمل و 
نقلی و برخی دیگر نیز دریافت کننده هستند و قس علی هذا. 
هر کدام از این عملکردها رابطه نزدیکی با شکل خاص آن دارد.

همه پروتئین ها به عنوان یک زنجیره خطی از واحدهای پایه با 
نام اسیدهای آمینو شروع می شوند.

ابزار جدید بجای مهندســی معکوس نقــش یک پروتئین از 
طبیعت، به دانشــمندان کمک می کند تا پروتئین های کاملا 
جدیدی را مهندسی کنند و بسازند و مثلا می توانند یک هدف 
خاص و مشخص را برای پروتئین جدید تعریف کرده و با هوش 

مصنوعی ساختار مولکولی آن را طراحی کنند.
محققان می گویند که در ماه های آینده برای بهبود و ارتقای کار 
این ابزار برای ساختن پروتئین های پویاتر و کاربردی تر تلاش 

خواهند کرد.

خبر

سلامت

فناوری

نتایج یک مطالعه جدید نشان می دهد هوش 
مصنوعی در تشخیص ســرطان لوزالمعده 

ابزاری بسیار کارآمد است.
به گزارش ایرنا از تارنمای اخبار علمی ساینس 
دیلی، سرطان لوزالمعده در بین انواع سرطان 
ها کمترین میزان بقای پنج ساله 
را دارد. پیش بینی شــده است 
این بیماری دومین عامل مرگ 
ناشــی از ســرطان در آمریکا تا 
سال ۲۰۳۰ خواهد بود. تشخیص 
زودهنگام بهترین راه بهبود چشم 
انداز بیماری است. پیش آگهی 
بیماری زمانی که تومور بیشتر از ۲ سانتی متر 
رشــد کند، بسیار بدتر می شود. پیش بینی 
می شود سرطان پانکراس تا سال ۲۰۳۰ به 
دومین علت مرگ ناشی از سرطان در آمریکا 
تبدیل شود. تشخیص زودهنگام بهترین راه 
برای بهبود چشم انداز نامطلوب این بیماری 
است؛ زیرا زمانی که تومور بیش از ۲ سانتی 

متر رشــد کند، پیش آگهی بدتر می شود.
سی تی اســکن روش تصویربرداری کلیدی 
برای تشخیص این ســرطان است اما حدود 
۴۰ درصد از تومورهای زیر ۲ ســانتی متر را 
شناســایی نمی کند. در این میان نیاز مبرم 
به ابزاری موثر برای کمک به رادیولوژیســت 
ها در بهبود تشــخیص ســرطان پانکراس 
احساس می شــود.محققان در تایوان روی 
 )CAD( یک ابزار تشخیصی به کمک رایانه
مطالعه می کنند که از نوعی هوش مصنوعی 
به نام یادگیری عمیق برای تشخیص سرطان 

پانکراس استفاده می کند.
آنها قبلاً نشــان داده بودند که این ابزار می 
تواند به طور دقیق ســرطان لوزالمعده را از 
لوزالمعده غیرسرطانی تشخیص دهد. با این 
حال، آن مطالعه به تشخیص رادیولوژیست 
از روی تصویربرداری اتکا داشــت. در مطالعه 
جدید، ابزار هوش مصنوعی سرطان را به طور 

خودکار شناسایی کرد.

پژوهشگران معتقد هســتند تمرکز بیشتر 
بــر روش دورانــی و کربن زدایی در صنعت 
پلاســتیک آن را دســتخوش تحولی بزرگ 

می کند.
به گــزارش صبح امروز به نقــل از وبگاه نیو 
ساینِتیست، بیشــتر زباله ها دفن یا سوزانده 
می شــوند اما ضرورت نــوآوری در فناوری 
بازیافت، دیدگاه ما را درمورد پلاستیک تغییر 
خواهد داد.یکی از اســتفاده های 
کمتر شناخته شــده پلاستیک، 
کاهش انتشار کربن است؛ مثلًا 
پلاستیک باعث می شود وسایل 
نقلیه سبک تر باشد و در نتیجه 
بهره وری آنها را افزایش می دهد. 
فروشــگاهی  عمر  همچنیــن 
محصولات غذایی را افزایــش می دهد و در 
نتیجه دورریــز غذا کاهش می یابد، بنابراین، 
پلاســتیک ها نقش مهمی در خلق آینده ای 
پایدار ایفا می کنند.اما در حال حاضر مساله 
این نیست، از هر ۵/۲۴ میلیون تنُ ضایعات 
پلاســتیک که در اروپا تولید می شود، فقط 
۱۴ درصد بازیافت می شود. بقیه آن سوزانده 

یا به عنوان زباله دفن یا به داخل دریا ریخته 
می شود.صنعت پلاستیک اروپا، هر سال ۹۵ 
میلیون تنُ دی اکسیدکربن منتشر می کند 
که حدود ۷/۳ درصد انتشار کل آن را تشکیل 
می دهد. یک سوم این میزان حاصل سوزاندن 

ضایعات پلاستیک است.
شــرکت داو )Dow( یکی از تولیدکنندگان 
پیشــرو مواد شــیمیایی و پلاســتیک در 
آمریکا، با مشــارکت مورا تکنولوژی که یک 
کارخانه فناوری بازیافت اســت، قصد دارد با 
افزایش میزان پلاستیک بازیافتی، در اقتصاد 
پلاستیک به طرز چشمگیری تحول ایجاد کند 
و در عین حال انتشــار کربن را کاهش دهد. 
هدف، تبدیل پلاستیک به یک محصول صفر 

خالص کاملاً بازیافتی است.
کارخانه مورا تکنولوژی ضایعات پلاستیکی را 
تولید می کند که امکان بازیافت آنها به صورت 
مکانیکی وجود نــدارد. این کارخانه ضایعات 
را به صورت هیدروکربن های پیچیده  تبدیل 
می کند و شرکت داو آن را دوباره وارد فرآیند 
تولید خود می کند و اقتصاد دَوَرانی پلاستیک 

را خلق می کند.

هوش مصنوعی به کمک تشخیص سرطان لوزالمعده می آید

 صنعت پلاستیک متحول می شود


